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اقتصاد از دیدگاه بخش خصوصی؛

عقلانیت در حوزه اقتصاد نداریم!
4

عادل: حداد 

اصلاح طلبان ناز می کنند اما در 
نهایت در انتخابات شرکت می کنند
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یادداشت؛

روزنامه نگاری بی کتاب
حبیبقاآنــی،روزنامهنگار: شــاید این عنوان 
برای این یاداشــت کمی گمراه کننده باشد وخیلی 
زود به این نتیجه برســید که کتاب های بســیاری 
درباره روزنامه نــگاری و علوم ارتباطات وتجربه های 
روزنامه نگاران مطرح ایران وجهان نوشــته و منتشر 
شده است اما در واقع منظور نویسنده این قلم بیشتر 
از آن کــه به میزان کتب چاپ شــده در این حوزه 
باشد،خبرنگاران و نویسندگان رسانه ای هستند که 
بدون مطالعه کتاب های مختلف از رمان و داســتان 
و شعر گرفته تا کتاب های تخصصی و علمی که می 
توانند در نوشتار یک خبرنگار تاثیر شگرفی بگذارند 

است.
در ســال های اخیر تنــوع انتخاب ســوژه ها و نحو 
پرداختن به آن با کیفیت های بســیار نازل وابتدایی 
مواجه شــده و بسیاری از نوشــته ها ریشه و اساس 
متنی و محتوایی در خود ندارند و انگار تنها چیدن 
یکســری کلمات در کنار هم اســت که در آن ها نه 
ســابقه ای و نه نوشــتار خاصی دیده نمی شود، این 
مسئله علت های متفاوت و مختلفی دارد ولی مطمئنا 
یکی از آنها نبود مطالعه کتاب ازسوی روزنامه نگاران 
و نویسندگان رسانه ای است که نتیجه اش کاهش 

بار محتوایی و معانی نوشته هاست.
در حالی کــه خبرنگار باید مثل مــاده اولیه کارش 
)خبر( همیشه در جریان وخلاق باشد که لازمه آن 
کشف حقایق تازه است واین حقایق با خواندن بیشتر 

به دست می  آید.
حرفه خبرنگاری، با خبر سروکار دارد و خبرنگار آن 
را به شیوه های گوناگون به مخاطبان خود می رساند. 
پس لازمه خبرنگار خلاق بودن، داشتن علم و دانش، 
تجربه و مطالعه بیشتر است تا در کنار آن با سرعت، 
دقت و صحت به عنوان ســه اصل مهم کار خبری 

بتواند موفق عمل کند.
جامعه ایران از صد ســال پیش نامهایی نظیر ملک 
المتکلمین، میرزاجهانگیر خان صور اسرافیل، ملک 
الشــعرای بهار و سیدحســین فاطمی را در عرصه 
روزنامه نگاری به خود دیده که نقطه قوت وتوان آنها 
برگرفته از خوانش کتب مختلف و افزایش بار کلمات 

و معانی در نوشتارشان بوده است.
کتاب خوانی به روزنامه نگار کمک می کند تا دانش 
و آگاهی خود را گسترش دهد و به او امکان می دهد 
به صورت عمیق تــر در مــورد موضوعات مختلف 
مطالعه کند و بــا خواندن کتاب ها، با اندیشــه ها، 
ایده ها و دیدگاه های نویسندگان مختلف آشنا  شود. 
کتاب ها می توانند اطلاعات تخصصی و عمیقی درباره 
موضوعات خاص ، ارائه دهنــد. تا یک روزنامه نگار 
مهارت های بیشــتری در نوشــتن ،خواندن، تفکر 
تحلیلی و انتقادی و عمق دانش آموزی خود را تقویت 
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یکــی از موضوعــات مهم در بحث هــای کنونی درباره 
اســتراتژی کلان ایالات متحده اولویتی اســت که این 
کشور باید برای رقابت با چین قائل شود. ایالات متحده 
چه مقدار منابع )پول، انســان، زمــان و توجه( باید به 
این مشــکل اختصاص دهد؟ آیا چین بزرگترین چالش 
ژئوپولیتیکی است که ایالات متحده تاکنون با آن روبرو 
بوده است؟ آیا مقابله با چین باید بر همه مشکلات دیگر 
)اوکراین، تغییرات آب و هوایی، مهاجرت، ایران( اولویت 
داشته باشــد یا این که این صرفا یک موضوع در میان 
بسیاری از مسائل اســت و لزوما مهم ترین آن نیست؟ 
برای برخی از ناظران مانند »البریج کولبی« مقابله با چین 
بالاترین اولویت اســت و رهبران ایالات متحده نباید به 
خود اجازه دهند که ذهن شــان توسط اوکراین یا سایر 
مسائل سیاست خارجی منحرف شوند. به نظر می رسد 
»جان مرشایمر« و »گراهام آلیسون« همکاران ام نیز به 
همان اندازه در مورد چالش چین و به طور خاص نسبت 
بــه آن چه آنان به عنوان خطر فزاینده جنگ می بینند 
نگران هستند. یک کارگروه شورای روابط خارجی اخیرا 

استدلال کرد که روندهای نظامی در آسیا به نفع چین در 
حال تغییر است و خواستار تلاش های مضاعف به منظور 
تقویــت بازدارندگی به ویژه در تنگه تایوان شــد. »هال 
برنــدز« و »مایکل بکلی« فکر می کنند که قدرت چین 
در حال نزدیک شــدن به اوج خود است و آنان نیز این 
وضعیت را دلیلی برای نگرانی و هشدار دادن می بینند. 
در مقابل، »مایکل سواین« همکارم در موسسه کوئینسی 
و »جیسکا چن وایس« پژوهشگر دانشگاه کورنل فکر می 

 کنند که ما در مورد خطری که چین ایجاد می  کند اغراق 
می  کنیم و نگران این هستند که امریکا و چین در یک 
مارپیچ تشدید شونده از سوء ظن قرار بگیرند که وضعیت 

را بدتر می سازد.  
فارین پالسی در گزارشی نوشت: این ارزیابی های متنوع 
تنها نمونه کوچکی از نظراتی هستند که این روزها می 
توانید در مورد مســیر آینده چین بیابید. من نمی دانم 
حق با چه کسی است. اعتراف می کنم که برخی از این 
ناظران خیلی بیشتر از من درباره چین می دانند. البته 
من تصــورات خود را دارم اما بیــش تر از اینکه جامعه 
ناظران مسائل چین به اجماع نظر بیش تری دست نیافته 
اند ناامید می شوم. در نتیجه، در اینجا پنج سوال بزرگ 
ام را در مورد مسئبه چین مطرح می کنم. پاسخ به این 

سوالات به شما می گوید که چقدر باید نگران باشید.
اقتصادیچینروشن، اول:آیاآینده پرســش

تاریکاستیاجاییدراینبینمیباشد؟
قدرت در سیاست بین الملل در نهایت بر اقتصاد استوار 

۵ سوال بنیادی که باید پاسخ داد؟

چقدر باید از چین بترسید

مدیرعامل سازمان بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری مشهد انتقاد کرد: 

6درد بی درمان در حاشیه مشهد
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سخنگوی جبهه اصلاحات پاسخ داد؛

اصلاح طلبان و انتخابات پیش رو
پیش ثبت نــام از متقاضیــان انتخابــات 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی از 
۱۶ مرداد آغاز شده و تا ۲۲ مرداد ماه ادامه 
خواهد داشــت. در تاریخ ۱۲ مرداد ۱۴۰۲ 
میلیون ها پیامــک دعوت به کاندیداتوری 
انتخابات ۱۴۰۲ مجلــس از طرف وزارت 
کشور برای بسیاری از مردم فرستاده شد که 
اقدامی بی سابقه بود، با این وجود همچنان 
بحث ها پیرامون حضور کاندیدا های شناخته 
شــده از جبهه اصلاح طلبی در انتخابات 

پیش رو ادامه دارد.
تردیدها دربــاره حضور گســترده مردم 
و طیف هــای سیاســی در انتخابات، طی 
ماه های گذشــته واکنش های بسیاری به 
دنبال داشــت. ۲۴ آنلاین در این خصوص 
نوشــت: »نتیجه یک نظرســنجی که به 
صورت مراجعه مستقیم به افراد در تهران 
انجام شــده، نتایج جالب توجهی را نشان 
می دهد. این نظرســنجی روز ۲۱ خرداد 
در ۳۲ نقطه پر تردد شــهر تهران از ۳۶۵ 
نفر افراد بالای ۱۸ ســال انجام شده است. 
بر اســاس این نظرســنجی ۵۸ درصد از 
پاســخگویان نمی دانند پایان امسال چه 
انتخاباتــی برگزار خواهد شــد و تنها ۴۲ 
درصد نسبت به این موضوع آگاهی دارند«. 
گروه افکارسنجی مجموعه خبری روزپلاس 
نیز در اولین مرحله نظرسنجی درخصوص 
انتخابات مجلس دوازدهم در تاریخ ۹ مرداد 
نوشــت:  »۳۵درصد مردم به طور قطع در 
انتخابات شــرکت نخواهند کرد و تنها ۸ 

درصد به صورت لیستی رای می دهند«
ســعید حجاریان، محمدرضــا باهنر، آذر 
منصوری، عبــاس عبدی و بســیاری از 
چهره های دیگر نیز طی یک ماه گذشته در 
اظهاراتی مختلف به شروط حضور اصلاح 
طلبان در انتخابات پرداختنــد. افزون بر 
این ها، طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
نیز به تازگی به تصویب رسید و برای اجرا، 
ابلاغ شــد. فرارو در این خصوص با جواد 
امام دبیرکل حزب مجمع ایثارگران اصلاح 
طلب و سخنگوی جبهه اصلاحات به گفتگو 

پرداخته است:
*همزمانبانزدیکترشدنبهایام
انتخاباتمجلسشــورایاسلامی،
مدعی آمارها و نظرسنجیها برخی
عدماســتقبالمردمیازانتخابات
گمانهزنی دیگر ســوی از هستند.
حضور نیز اصلاحطلبان که میشود
چشــمگیریدرانتخاباتنخواهند
داشت،برنامهاصلاحطلبانچیست
وحدسمیزنیدنرخحضورمردمدر

انتخاباتپیشروچگونهباشد؟
 به اعتقاد من، جبهه اصلاحات نباید پاسخ 
دهــد که حضور این جبهــه در انتخابات 
چگونه خواهد بود؟ پاســخ این پرسش را 
برگزارکنندگان انتخابات، نمایندگان فعلی 
مجلس، شورای نگهبان و ... باید ارائه دهند. 
آن ها باید پاسخ دهند که انتخابات پرشور 
می خواهند یا نه، یا باید پاسخ دهند که نیاز 
به مشارکت مردم دارند یا نه؟ رفتارها طی 
این سال ها به گونه ای بوده که انگار حقی 
برای انتخاب آزادانه مردم و تعیین سرنوشت 
آن ها به دســت خودشان قائل نیست. در 
حالی که آیا مردم نباید حق انتخاب شدن 
و انتخاب کردن را داشته باشند؟ براساس 
برخی برآورد ها در خصوص مشارکت مردم 
در انتخابات و نیز رفتار انتخاباتی آن ها در 
سال ۱۴۰۰ به نظر می رسد که در انتخابات 
آتی نیز مشارکت چشــمگیری را شاهد 
نباشیم. بخش بزرگی از این عدم استقبال 
ناشــی از فضای ملتهب سیاسی کشور و 
نارضایتی از وضعیت سخت اقتصادی از یک 
سو و ناامیدی نسبت به بی اثر بودن حضور 
مردم پای صندوق های رأی از سوی دیگر 
اســت.  اصلاحیه قانون انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در فرآیند اجرای انتخابات، 
بررســی صلاحیت ها، هیأت های  فرآیند 
اجرایی و هیأت های نظارت و البته؛ شورای 
نگهبان مطرح شده است، نظر شما درباره 

این تغییرات جدید چیست؟
اصلاحیه جدید قانــون انتخابات تردیدی 
باقی نگذاشته است که قرار نیست فضا برای 
حضور همه جریان و گروه ها در انتخابات باز 
شود. قانون جدید انتخابات، اساسا به دنبال 
بالا بردن مشارکت مردم در انتخابات نیست، 
بلکه بیشتر به دنبال خالص سازی است. با 
این وضعیت، شــرایطی را فراهم کرده اند 
که اصلاح طلبان در انتخابات، حضور پیدا 

نکنند و مشارکت نداشته باشند. 
متأســفانه قانون جدید انتخابات، در حال 
حاضر بــه رویه های غلط و محدود کننده 
گذشته که باعث تضییع حقوق مردم و عدم 
امکان حضور سلایق مختلف سیاسی بوده، 
صورت قانونی داده است و به نظر می رسد 
در سایه این محدودیت ها انتخابات پرشور، 
مشارکتی، رقابتی نداشته باشیم؛ چرا که 
انتخابــات لوازمی دارد و تا این لوازم فراهم 

نشود، استقبال مردم کم رنگ خواهد بود.
*بااینتفاسیرازسخنانشمااینگونه
استنباطمیشودکهنمیتوانانتظار
انتخابات رادر بالایمردم مشارکت

یازدهماسفندماهداشت؟
از همه چیز فاجعه بارتر این است که نیازی 
به حضور مردم حس نکنیــم. این همان 
فاجعه ای اســت که امروز به همت همین 

جریان پایداری، شکل گرفته است.
تا زمانی که سیاســت های ما اصلاح نشود 
و به مردم برنگردیم و با خاستگاه اکثریت 
جامعه هماهنگ نشویم، قطعا این رفتار ها و 
اتفاقات نابهنجار نیز ادامه خواهد داشت. این 
مسیر حرکت، مسیری برخلاف منافع ملی 
و رضایت مندی مردم است و آسیب هایی 
جبران ناپذیر به ما تحمیل می کند. آن ها که 
به دنبال ایجاد شرایطی هستند که اقلیت 
ناچیزی را بر اکثریت جامعه حاکم کنند، 
حتما در پیشــگاه ملت مسئول هستند و 
مردم از آنان نخواهند گذشت. این موضوع 

در تاریخ این کشور ثبت خواهد شد.
*پیامدهایوضعیتفعلیرابافرض
اینکهشــرایط،تغییرخاصینکند

چگونهمیبینید؟
پیامد این نــوع انتخابات برگزار کردن هم 
اکنون جلوی چشــمان ما اســت. همین 
مجلس فعلی موضوعیــت و معنای خود 

را از دســت داده اســت. وقتــی در قانون 
اساســی تنها نهاد قانونگذار مجلس است 
ما نباید شــاهد چنین وضعیتی باشــیم. 
اساســا با این نوع انتخابات برگزار کردن، 
مجلس و نهاد هــای انتخابی از معنا تهی 
شده اند. ما شاهد نهاد های موازی هستیم 
که قانونگــذاری می کنند. مثل شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی، شورای عالی فضای 
مجازی، شورای عالی ســران قوا، شورای 
اقتصادی و امثالهم. بودجه کشور که باید 
تحت نظر و تصمیــم نمایندگان مجلس 
تصویب شود، در شورای سران مورد اصلاح 

قرار می گیرد. به همین دلایل و ده ها مورد 
دیگر معتقدم امروز، مجلس موضوعیت خود 

را از دست داده است.
این که ما فکر کنیم با انتخاب یک نماینده 
در مجلس موفق شــده ایم هم اشــتباه 
اســت. در همان فضا، به حــدی ابزار های 
محدودکننــده وجود دارد، که اگر مجلس 
درباره یک موضوع به تشــخیصی درست 
برسد، نهاد های بالادستی اجازه نخواهند داد 
که آن اتفاق تصویب شود. مگر در دوره های 
گذشته مجلس FATF تصویب نشد، ولی 
آقایان جلوی این قانون را گرفتند، قانونی 
که سالهاست در مجمع تشخیص مصلحت، 
خاک می خورد و مردم هزینه آن را پرداخت 
می کنند؛ بنابراین هر چه بر این نوع رفتار ها 
اصرار شود شاهد نهاد هایی ضعیف تر و بی 
معناتر خواهیم بود. باید به مردم برگردیم و 
مردم را در تصمیم گیری های کلان کشور 

از سیاست گذاری تا اجرا مشارکت دهیم، 
در غیــر این صورت، این ره که ما می رویم 

به ناکجا آباد است.
در حــال حاضر مردم ما بــا صندوق های 
رای قهــر کرده اند. نمونه بــارز این قهر را 
در انتخابات سال ۱۳۹۸ و انتخابات ۱۴۰۰ 
دیدیم. امروز هم با توجه به عملکرد مجلس 
و دولت بعید اســت مردم در تصمیم خود 
تجدید نظر کرده باشند. اگر قصدی برای 
تغییر این شــرایط وجود داشــته باشد، 
حاکمیت در درجه اول باید کاری کند که 
این اعتماد از دست رفته برگردد. تاکید من 
بر این است که فراتر از جریان های سیاسی، 
این، مردم هستند که باید با انتخابات آشتی 
کنند و آشتی با انتخابات نیز منوط به اراده 
حاکمیت است که نسبت به اعتماد از دست 
رفته مردم، اقدامی را شکل دهد. تا زمانی 
که شــاهد این اتفاق نباشیم، انتخابات با 

مشارکت بالا یک رویا خواهد بود.
*بهاصلاحیهقانونانتخاباتبرگردیم،
چرامعتقدیدکــهایناصلاحیهفضا
رابرایحضورهمهجریانوگروهها
درانتخاباتبستهاســت؟ایرادکار

کجاست؟
برخی اختیارات به بخش نظارت بر انتخابات 
داده شده است و نظارت از ابتدای ثبت نام 
و در بخش اجرا دخالت دارد. از یک ســو، 

اختیارات اجرا بســیار محدود شده است 
و نهاد های امنیتی از اختیارات بیشــتری 
برخوردار شده اند و هر نوع رفتاری که قرار 
است وزارت کشــور انجام دهد، منوط به 
موافقت و تائید شورای نگهبان شده است. 
هیئت های اجرایی هنوز شکل نگرفته است 
ولیکن ثبت نام ها عملاً شروع شده است. از 
سویی دیگر، هیئت های نظارت در استان ها، 
می توانند درخواست دهند و شورای تامین 
بر اســاس این درخواســت ها در ارتباط با 
موضوعات انتخابات می بایست تشکیل شود.

فرمانداران و اســتانداران مکلف شده اند، 

از اعضای هیئت نظارت در شورای تامین 
در موضوعاتی که به انتخابات برمی گردد، 
دعوت کنند. یعنی در شرایطی که همیشه 
روال اینگونه تعریف می شد که نظارت باید 
ناظر بر برگزاری انتخابات باشد، این روز ها 
نظارت از شروع انتخابات تا مسائل امنیتی 
و مسائل اجرایی را پوشش می دهد. کار به 
جایی رسیده است که حتی اگر یک کاندیدا 
رای بیــاورد، بعد ها و پیــش از اعتبارنامه، 
شــورای نگهبان می تواند صلاحیت وی را 

رد کند.
*درچنینشرایطیچگونهمیتوان
مردمیراکهبهگفتهشمابهنوعیبا
انتخاباتقهرکردهاند،ترغیبکردبا

صندوقهایرایآشتیکنند؟
مردم باید احســاس کنند اولاً افراد مورد 
نظرشــان بر اساس سلایق مختلف، اجازه 
ورود به انتخابات را دارند و ثانیا وقتی رای 
می دهند باید اطمینان داشته باشند که رای 
آنان، منجر به حضور کاندیدای منتخبشان 
در مجلس باشد. اما قانونی که امروز درباره 
اصلاح قانون انتخابات فرستاده شده است، 
برخلاف قوانین گذشته و مصوبات مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام اســت. شورای 
نگهبان تا پیش از این، قائل به رد صلاحیت 
نبود بلکه قائل به احراز صلاحیت بود. درواقع 
تا زمانی که شورای نگهبان با بررسی های 
خود تشخیص می داد نمایندگان صلاحیت 
دارند، هیچ مشکلی وجود نداشت. اما اکنون، 

شرایط تغییر کرده است.
تا پیش از ایــن اگر از نهاد های مختلف 
استعلام گرفته و اعلام می شد کاندیدا ها 
جرمی مرتکب نشــده اند و محکومیتی 
ندارنــد، مســئله رد صلاحیت مطرح 
نبــود، اما باقانون جدید این رویه غلط و 
این شاه بیت احراز صلاحیت به صورت 
قانونــی این حق را به شــورای نگهبان 
داده اســت. در مســائل امنیتی نیز اگر 
شرایطی برای ورود شورای نگهبان ایجاد 
شــود، این دیگر اسمش نظارت نیست، 
بلکه عوامل محدود کننده ای اســت که 
حق انتخاب شــدن و انتخــاب کردن و 
حاکمیت مردم بر سرنوشــت خویش و 
انگیزه های افراد جامعــه و کاندیدا ها را 
از بین می برد. معتقــدم حاکمیت باید 
بر اســاس خواست های اکثریت جامعه، 
شرایط را به شیوه ای تغییر دهد که همه 
افراد جامعه تمایل به شرکت در انتخابات 
داشته باشند. این قوانین و شرایط فعلی، 
همگی حاکی از نوعی خودتحریمی است 
که به جامعه تحمیل می شــود و به نظر 
می رسد این جریان فکری مایل است که 
مردم در انتخابات شرکت نکنند. اگر غیر 
از این بود، به این حجم بالای اعتراضات 
و اشکالاتی که به قانون و حتی رفتار های 
غیرقانونی وارد است، توجه می شد. این 
مشکلات نه تنها اصلاح و برطرف نشد، 
بلکه با این اصلاح قانون، و تبدیل شدن 
رویه های غلط گذشته به قانون. ناامیدی 
گسترده نه فقط برای طیف های سیاسی، 

بلکه بیشتر برای مردم ایجاد شده است.
*فرارو:شمابهجریانیاشارهکردید
کهظاهرامــردمراازصندوقهای
رایدورکردهاستونوعیناامیدی
گســتردهدرطیفهایسیاسیو
مردمایجادکردهاست.اینجریان
دقیقاچهافرادیراشاملمیشود؟

جریانی که این شرایط را خلق کرده است، 
جبهه پایداری است که با ایدئولوژی های 
آقای مصباح  و انجمن حجتیه حرکت 
می کننــد و اساســا بــرای رای مردم 
جایگاهی قائل نیســتند و همیشه رای 
مردم را مسئله تزئینی می دیدند. امروز، 
نه تنهــا رای مردم، زینــت هم در نظر 
گرفته نمی شــود، بلکه اصــلا »مردم« 
دیده نمی شــوند. اگر اســم ما حکومت 
ما جمهوری اســلامی اســت، در مدل 
جمهوری نمی شود در ســاز و کار های 

انتخابات، نقش احزاب را نادیده گرفت.

فرماندارانواستاندارانمکلفشدهاند،ازاعضایهیئتنظارتدرشورایتامین
درموضوعاتیکهبهانتخاباتبرمیگردد،دعوتکنند.یعنیدرشرایطیکه
همیشهروالاینگونهتعریفمیشدکهنظارتبایدناظربربرگزاریانتخابات
باشد،اینروزهانظارتازشروعانتخاباتتامسائلامنیتیومسائلاجراییرا
پوششمیدهد.کاربهجاییرسیدهاستکهحتیاگریککاندیدارایبیاورد،
بعدهاوپیشازاعتبارنامه،شوراینگهبانمیتواندصلاحیتویراردکند

,,

حداد عادل: اصلاح طلبان ناز می کنند اما 
در نهایت در انتخابات شرکت می کنند

رئیس شــورای ائتلاف درباره 
در  اصلاح طلبان  مشــارکت 
انتخابات گفت: بعضی از این 
افــراد یک مقداری ســخت 
گیری می کنند و بعضی ها 
واقع بینانه تر رفتار می کنند 
اما تصور می کنــم بعضی از 
این ها مقداری ناز می کنند، اما 

در نهایت در انتخابات شرکت خواهند کرد.
به گزارش فارس غلامعلی حداد عادل، رئیس شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب اسلامی با اشاره به برگزاری انتخابات سال جاری گفت: بنده از 
همه مردم در سراسر ایران درخواست می کنم که در انتخابات مشارکت 
داشــته باشند، و مشارکت مردم باعث افزایش قدرت سیاسی و اقتدار 

کشور و ملت ایران خواهد بود.
وی افزود: طبعاً حضور اشخاص مختلف با گرایش های سیاسی گونان 
یک صحنه رقابتی ایجاد می کند که خود این هم انتخابات را جدی تر 
می کند و توصیه من به مردم این است که نمایندگانی انتخاب بشوند که 

بتوانند وظیفه نمایندگی را به نیکو ترین وجه انجام بدهند.
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب در ادامه با اشاره به رویکرد شورای 
ائتلاف در انتخابات پیش رو گفت: ما نگاه مان این است که بهترین ها و 
مناسب ترین افراد را شناسایی کنیم و به مردم معرفی کنیم و از مردم 
بخواهیم به آن ها رای بدهند و مردم هم آزاداند و خودشان تصمیم می 
گیرند. وی افزود: ما سعی خواهیم کرد که برای ایجاد یک مجلس کار 
آمد و مناسب و مجلس انقلابی بتوانیم افراد مناسب را به عنوان فهرست 

نامزدها در سراسر کشور به مردم معرفی کنیم.
حداد در پایان در پاســخ به این ســوال که برنامه اصلاح طلبان برای 
انتخابات چیست؟ بعضی از این افراد یک مقداری سخت گیری می کنند 
و بعضی ها واقع بینانه تر رفتار می کنند اما تصور می کنم بعضی از این ها 

مقداری ناز می کنند، اما در نهایت در انتخابات شرکت خواهند کرد.
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با اشاره به رویکرد شورای ائتلاف 
در انتخابات پیش رو گفت: ما نگاه مان این است که بهترین ها و مناسب 
ترین افراد را شناسایی کنیم و به مردم معرفی کنیم و از مردم بخواهیم 

به آن ها رای بدهند و مردم هم آزاداند و خودشان تصمیم می گیرند.
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ثبت نام اولیه بیش از 1۷ هزار نفر 
در انتخابات مجلس

سخنگوی ســتاد انتخابات کشور گفت: بیش از ۱۷ هزار نفر در 
مرحله ثبت نام اولیه انتخابات مجلس شرکت کرده اند.

محسن اسلامی در گفت وگو با  ایسنا، اظهار کرد: تا ساعت ۱۴ 
ســومین روز ثبت نام اولیه از داوطلبان انتخابات مجلس شورای 
اسلامی ۳ هزار و ۴۲۵ نفر مدارک خود را در سامانه به طور کامل 

بارگذاری کرده اند.
وی همچنین گفت: در مجموع ۱۷ هزار و ۳۴۱ نفر ثبت نام اولیه 

خود را انجام داده اند.
ثبت نام اولیه از داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی تا ۲۲ 

مرداد ادامه دارد.
داوطلبــان می توانند  بــه آدرس keshvar.moi.ir به لینک 
»ثبت درخواســت متقاضیان داوطلبی در انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی« وارد و با تکمیل اطلاعات و مدارک 
مورد نیاز به شرح زیر در مهلت یاد شده، درخواست خود )پیش 

ثبت نام( را ثبت کنند.
محســن اسلامی اعلام کرد: براساس داده های ثبت شده در مد 
زمانی ساعت ۸ تا ساعت ۱۴ و ۳۰ دقیقه امروز، سه هزار و ۴۲۵ 
نفر موفق به تکمیل بارگذاری مدارک خود در مرحله پیش ثبت 
نام انتخابات شــدند. وی ادامه داد: با محاسبه دو روز گذشته در 
مجمــوع تا این لحظه ۱۷ هــزار و ۳۴۱ نفر از متقاضیان موفق 

شده اند پیش ثبت نام خود را تکمیل کنند.
به گفته سخنگوی ستاد انتخابات وزارت کشور، براساس گزارش 
داده های ثبت شــده، ترکیب سنی ثبت نام شدگان از ۳۰ تا ۵۰ 

سال، ۷۵ درصد بوده است.
اســلامی ادامه داد: براساس این آمار، ترکیب سنی از ۵۰ تا ۶۰ 

سال ۲۰ درصد و از ۶۰ تا ۷۵ سال پنج درصد ثبت شده است.
وی اعلام کرد: داده ها نشــان می دهد جوان ترین متقاضیان در 
مرحلــه پیش ثبت نام دوازدهمین دوره مجلس تا روز ســوم از 
حوزه انتخابیه تبریز - آذر شهر و اسکو و مسن ترین آنان از حوزه 
های تهران - ری و شمیرانات - پردیس و اسلام شهر بوده است.
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۵ سوال بنیادی که باید پاسخ داد؟

چقدر باید از چین بترسید
است. شما می توانید هرچه می خواهید 
در مورد قدرت نرم، نبوغ رهبران فردی، 
اهمیت شــخصیت ملی، نقش شانس 
و موارد دیگــر صحبت کنید، اما نکته 
اصلی این اســت که توانایی یک کشور 
برای دفــاع از خود و شــکل دادن به 
آن در محیط گســترده تــر در نهایت 
به قدرت اقتصادی آن کشــور بستگی 
دارد. بــرای این که یــک قدرت بزرگ 
باشید به جمعیت زیادی نیاز دارید اما 
بــه ثروت قابل توجه و اقتصاد متنوع و 
پیچیده نیز نیاز خواهید داشت. قدرت 
ســخت اقتصادی چیزی است که یک 
دولت را قادر می ســازد تا تســلیحات 
پیشرفته زیادی بســازد و ارتش درجه 
یک را آموزش دهد، کالاها و خدماتی 
را ارائه دهد که دیگــران می  خواهند 
بخرند و می  تواند زندگی شــهروندان 
خود را غنی  تر کننــد و مازادی تولید 
کند که می  توان از آن برای ســاخت 
استفاده کرد. هم چنین، نفوذ در سراسر 
جهان و شناخته شدن توسط دیگران 
بــه عنوان بازیگری شایســته و از نظر 
اقتصــادی موفق نیــز راه خوبی برای 
جلب احترام دیگر کشورها و وادار کردن 
آنان به گوش دادن به توصیه های یک 
کشور و افزایش جذابیت مدل سیاسی 
آن کشور است. عملکرد اقتصادی چین 
در ۴۰ ســال گذشته خارق  العاده بوده 
است و هیچ فرد جدی ای باور نمی کند 
که وضعیت اقتصادی آن کشور به قدری 
بد  شــود که از رده  قدرت  های بزرگ 
خارج شود. با این وجود، همان طور که 
عملکرد ضعیف آن پس از کووید چین 
نشان می دهد اقتصاد آن کشوراکنون با 
بادهای مخالف رو به رشدی مواجه شده 
که بعید به نظر می رســد کاهش یابد. 
جمعیت آن کشــور در حال پیر شدن 
و کاهش اســت به این معنی که تعداد 
کارگــران کم تری از تعــداد روزافزون 
بازنشســتگان حمایــت خواهند کرد. 
بیکاری جوانان بیش از ۲۱ درصد است 
و رشد بهره وری کل عوامل تولید چین 
در دهه گذشته به شدت کاهش یافته 
است. سیســتم مالی چین هم چنان 
مبهم و مملو از بدهی اســت و  بخش 
املاک و مستغلات آن کشور که پیش 
تر منبع اصلی رشد بوده به طور خاص 
با مشکل مواجه است. اگر این موارد را 
کنار یکدیگر بگذارید به راحتی می توان 
فهمید که چرا بســیاری از تحلیلگران 
نسبت به چشــم انداز بلند مدت چین 
بدبین هستند. سیاست ایالات متحده 
و کیفیت رهبــری چین می تواند این 

مشکلات را بدتر کند.
با این وجود، دســت کم گرفتن چین 
یک شرط بندی خطرناک خواهد بود. 
صنایع آن کشور بر برخی از بخش  های 
مهم از جمله فناوری خورشیدی و بادی 
تسلط دارند و صنعت خودروهای برقی 
آن کشور در حال بهتر شدن در مقایسه 
با صنعت مشــابه در سایر نقاط جهان 
است. سه شرکت از برترین شرکت های 
ساختمانی جهان که بیش ترین درآمد 
سالانه را دارند چینی می باشند. چین 
برای  برای تضمین دسترســی به مواد 
معدنی و فلــزات حیاتی تلاش زیادی 
کرده اســت و دلایل زیادی وجود دارد 
که انتظار داشته باشیم چین در آینده 
به عنوان بازیگــر اصلی اقتصادی باقی 
بماند. پرســش بزرگ این است که آیا 
اقتصاد چین ایالات متحده را شکست 
خواهد داد یا برای همیشه از مهم ترین 
ابعاد قدرت اقتصادی عقب خواهد ماند 
یا به برابری ای خشــن با امریکا دست 

خواهد یافت؟
صادرات کنترل آیا  دوم: پرسش
ایالاتمتحدهکارسازخواهدبود؟

پاسخ شــما به پرســش اول تا حدی 
بســتگی به این دارد کــه آیا فکر می 
کنید جنگ اقتصادی دولت بایدن علیه 
چین موفقیت آمیز خواهد بود یا خیر. 
با ممانعت از دسترســی چین به نیمه 
هادی های پیشــرفته )و فناوری های 
مرتبط( ایالات متحده امیدوار اســت 
که برتری فناوری را در این بخش مهم 

حفظ کند.
اگرچه مقــام های ایالات متحده اصرار 
دارند که این اقدامات محدود به نگرانی 
 های محدود امنیت ملی است )آن چه 
جیک سالیوان مشاور امنیت ملی آن را 
»حیاط کوچک و حصار بلند« توصیف 
می  کند( به نظر می  رسد هدف واقعی 
کُند کردن پیشــرفت فناوری چین به 

طور گسترده  تر باشد.
پرســش این اســت که آیا این کارزار 

در طولانی مدت موفق خواهد شــد یا 
خیر. حتی یک جداسازی جزئی هرگز 
بدون هزینه نیســت و این محدودیت 
 ها نوآوری را در ایالات متحده و ســایر 
کشــورهایی که می خواهنــد با کارزار 
ایالات متحده همراه شوند کُند خواهد 
ساخت. ایجاد موانع تکنولوژیکی هرگز 
۱۰۰ درصد موثر نیستند و این سیاست 
به چین انگیزه زیــادی می دهد تا در 
طول زمان خودکفاتر شود. به این دلایل 
و دلایل دیگر کارشناسان آگاه در مورد 
تاثیرگــذاری این اقدامات اختلاف نظر 
دارند. چین در حال حاضر علیه شرکت 
ها و متحدان ایالات متحده اقدام تلافی 
جویانه انجام می دهد و اقدامات متقابل 
آن ممکن است به همین جا ختم نشود.  
با این وجود، نکته نهایی این اســت که 
اگر فکر می  کنید این کارزار به خوبی 
کار خواهــد کرد کمتــر نگران چالش 
بلند مدتی که چین برای برتری ایالات 
متحده یا نظم جهانــی موجود ایجاد 
می کند خواهید بود. اگر فکر می کنید 
این رویکرد ممکن است برای مدتی کار 
کند اما نه برای همیشــه یا این که در 
نهایت باعث واکنش شدید در چین و 
برخی کشورهای کلیدی دیگر خواهد 

شد باید خیلی بیش تر نگران باشید.
پرسشسوم:شیجینپینگمائو
تسهتونگدیگریاستیالیکوان

یودیگری؟
رشــد ســریع چین تحــت »رهبری 
جمعی« پس از مائو آغاز شــد. با این 
وجود، امروز شــی قــدرت را تا حدی 
متمرکز کرده که از زمان شــخص مائو 
به این ســو دیده نشــده بود و کیش 
شخصیتی مائو گونه را پرورش داده که 
در آن افکار او خطاناپذیر تلقی می شود 
و تصمیمات اش قابل تردید نیســت. 
اجازه دادن به یک نفر در یک کشــور 
برای در اختیار داشــتن قدرت کنترل 
نشده است معمولا دستور العملی برای 
فاجعه اســت. هیچ انسانی خطاناپذیر 
نیســت و اجازه دادن به یک فرد جاه 
طلب و با اراده که بدون محدودیت عمل 
کند این احتمال را افزایش می دهد که 
اشتباهات بزرگی مرتکب شود و برای 

مدت طولانی اصلاح نشود.
صرفا جهش بزرگ مائو را در نظر بگیرید 
)که باعث قحطی ای شد که میلیون ها 
نفر را کُشت( یا آسیبی که چین در طول 
انقلاب فرهنگی متحمل شد. اگر این به 
اندازه کافی هشداردهنده نیست هزینه  
هــای دیدگاه  های فاجعــه  بار »رجب 
طیب اردوغان« رئیس  جمهور ترکیه در 
مورد سیاستگذاری های پولی یا قطار 
شکسته  ای که »ایلان ماسک« از توئیتر 

برجای گذاشته را در نظر بگیرید.
مطمئنا تعداد انگشت شماری از افراد 
وجود دارند که از شــانس ها سرپیچی 
می کنند، به طور مداوم بازار را شکست 
مــی دهند و هرگز به طــور جدی در 
اشتباه نیستند. شاید وارن بافت یا لی 
به این ســطح از خرد نزدیک شوند اما 
این موضوع در مورد اکثر رهبران صدق 

نمی کند و آنان دچار قصور و اشتباه می 
شوند. منظورم این است که آینده نزدیک 
و میان مدت چین بستگی زیادی به این 
دارد که آیا شی حتی نیمی از آن چیزی 
که فکر می کند باهوش اســت یا خیر. 
او آشــکارا در تحکیم قدرت نابغه است 
همان گونه که پاکســازی اخیر »کین 
گانگ« وزیرخارجه و چندین افسر ارشد 
نظامی چینی به ما یادآوری می کند. با 
این وجود، علیرغم آن که شی پاندمی 
کووید را به درستی مدیریت کرد برخی 
از درخشان ترین ستارگان اقتصاد چین 
را تضعیف نمود. هر چه قدرت او تجمیع 
می شــود وجهه جهانی چین کاهش 
می یابد. به نظر می رسد قضاوت های 

سیاسی او بدتر است.
پرسشچهارم:آیاآسیاوضعیتی
متوازنومتعادلپیداخواهدکرد؟

یکی از شکســت  های بزرگ شی این 
بود که تلاش بیش تری برای دلســرد 
کردن همســایگان چین از پیوستن 
به نیروهــای مخالف چین انجام نداد. 
در عــوض، قدرت رو به رشــد چین 
احتمالا برای سایر کشورهای آسیایی 
نگران کننده بــود اما اعلام علنی جاه 
طلبی های جهانی چین و اســتقبال 
از دیپلماسی گرگ جنگجو و واکنش 
بیش از حد به کوچک ترین مســائل 
و به کارگیری تاکتیک تهاجمی علیه 
تایوان و دریای چین جنوبی مشکل را 

بدتر ساخت.
نتیحه چنیــن رویکردی چه بود؟ هند 
و ایــالات متحده به نزدیک  تر شــدن 
ادامــه دادند و اکنون ژاپن و اســترالیا 
در گفتگــوی امنیتــی چهارجانبه به 
آنان ملحق شده اند. توافق نامه اوکوس 
و  اســتراتژیک  روابــط   AUKUS

همکاری امنیتی بیــن ایالات متحده، 
استرالیا و بریتانیا را تقویت کرده است. 
ژاپن به سرعت در حال افزایش هزینه 
های دفاعی خود و بهبود روابط ظریف 
خود با کره جنوبی اســت. هم چنین، 
اتحادیه اروپا شــیفتگی کــم تری در 
مقایسه با گذشته برای سرمایه گذاری 
چینی دارد و افــکار عمومی در اروپا و 
آسیا نسبت به نقش جهانی چین بسیار 

محتاط تر شده اند.
با این وجــود، اثربخشــی نهایی این 
اقدامات باید دیده شــود. یک ائتلاف 
متعادل کننده در آســیا با مشــکلات 
اقــدام جمعــی قابل توجهــی مواجه 
اســت و اروپا نقش استراتژیک مهمی 
در آنجــا ایفا نخواهد کــرد. فاصله  ای 
که این کشــورها را از یکدیگر جدا می  
کند بســیار زیاد است. هیچ  کس نمی 
 خواهد دسترســی کامل به بازار چین 
را از دســت بدهد و کشورهایی مانند 
کره جنوبی و ژاپن پیشــینه روابط پر 
چالشــی با یکدیگر داشــته اند. دولت 
های آسیایی اگر واشنگتن بیش از حد 
رویکرد متخاصمانه علیه چین در پیش 
گیرد عصبی می شوند زیرا می خواهند 
درگیری چین و امریکا به آنان آســیب 
جانبی وارد سازد. هنوز مشخص نیست 
آیا تلاش امریکا و متحدان آسیایی آن 
کشــور برای ایجاد تــوازن و تعادل در 
منطقــه کارآمد خواهد بود یا خیر. اگر 
آنــان این کار را انجــام دهند احتمال 
هژمونی چین در آسیا بسیار کمتر است 
و خطر جنگ کاهــش می یابد. با این 
وجود، اگر آنــان در ایجاد توازن موفق 

نشوند باید بیش تر نگران شوید.
پرسشپنجم:سایرنقاطجهانچه

خواهندکرد؟
موضوع نهایی بــه خودی خود مربوط 
به چین نیســت. مسئله در مورد نحوه 
واکنش ســایر نقاط جهان است. یک 
الگوی واضــح در حال ظهور اســت: 
کشورهای آسیایی که بیش از همه در 
مورد چین نگران هســتند به یکدیگر 
نزدیک  تر شده و به سمت ایالات متحده 
جذب می شوند. اکثر اروپایی ها با اکراه 
از آمریکا پیروی می کنند زیرا هنوز به 
حمایت ایالات متحده وابسته هستند 
و بنابراین گزینــه زیادی برای انتخاب 
ندارند. روســیه چاره چندانــی ندارد 
جز اینکه به تنها شــریک قدرت اصلی 
خود یعنی چین بچسبد و قدرت  های 
متوسط در سرتاسر جهان شرط  های 
خود را پوشــش می دهند، زنجیره های 
تامین اســتراتژیک خــود )تجارت و 
ســرمایه  گذاری، روابط دیپلماتیک و 
حمایت نظامی( را تنوع می بخشند و 
سعی می  کنند از انتخاب یک طرف در 
مقابل طرف دیگر خودداری ورزند. برای 
آفریقای جنوبی، عربســتان سعودی، 
برزیل و برخی دیگر از کشورها رقابت 
بین چین و ایالات متحده فرصتی است 
تا از روابط با هر دو طرف ســود ببرند. 
مسئله کلیدی آن است که کدام یک از 
دو قدرت قوی این بازی تازه را موثرتر 
و بهتر بازی می کند. ایالات متحده در 
۳۰ سال گذشته حسن نیت زیادی را 
در جهان در حال توسعه هدر داده است 
و شکست های آن به چین فرصت داده 

است.
بــا نگاهی به آینده، به راحتی می توان 
نظم جهانی ای را مشــاهده کرد که به 
طرز شگفت آوری شبیه به اوایل جنگ 
ســرد اســت: ایالات متحده با اروپا و 
بسیاری از شــرق آسیا و اقیانوس آرام، 
چین با روســیه و برخی از کشورهای 
کلیدی در جهان در حال توسعه و سایر 
قدرت های متوســط بین آنان در حال 
نوسان هستند. برخی از بازیکنان تیم 
خود را عوض می  کنند اما الگوی کلی 
شبیه آن چه پیش تر دیده  ایم خواهد 

بود.
پس چقدر باید ترسید؟ من نمی دانم. 
اگر تاریخ راهنمای مان باشــد ایالات 
متحده به احتمال زیاد نسبت به چالش 
احتمالی چین بیش از حد واکنش نشان 
خواهد داد و اشتیاق هر دو حزب امریکا 
برای رویارویی با چین به این روند دامن 

می زند.«

خط و نشان قاطعانه سپاه به واشنگتن
در پی استقرار جدید نیروهای آمریکا در خلیج فارس به ادعای جلوگیری 
ایران از اذیت و آزار کشتی های تجاری، تهران حملات لفظی خود علیه 

واشنگتن را تشدید کرد.
به نقل از اکوایران، روز دوشنبه، ایران در آخرین واکنش خود هشدار داد 
که پس از تشدید حضور پنتاگون در خلیج فارس و دریای سرخ، می تواند 
کشتی های آمریکایی را تصرف کند. سرتیپ رمضان شریف، سخنگوی 
سپاه پاســداران گفت: »جمهوری اسلامی قادر است هر گونه شرارت 

آمریکایی ها را متقابلاً پاسخ دهد؛ از جمله توقیف کشتی های آن ها«.
واکنشبهعبورازخطقرمز

به نوشــته المانیتور، این واکنش یک روز پس از آن رخ داد که ایالات 
متحده یک گروه ۳ هزار نفری تفنگداران دریایی و پرسنل آمریکایی را 
به دریای سرخ فرستاد. اوایل ماه گذشته نیز ارتش آمریکا هواپیماهای 
جنگی اف۳۵، اف۱۶ و ای۱۰ِ را به همراه ناوشــکن های نیروی دریایی 
آمریکا به خلیج فارس اعــزام کرد. به گفته مقامات آمریکایی، افزایش 
نیروها برای انجام گشت زنی مشترک در تنگه هرمز صورت گرفته است.

ایالات متحده مدعی شــده کــه این حضور به طــور خاص با هدف 
محدودکردن ایران انجام می شود که به ادعای او، کشتی های تجاری در 
آب های استراتژیک را مورد آزار قرار می دهد. آمریکا ادعا می کند که ایران 

»تهدیدی آشکار برای امنیت دریایی منطقه و اقتصاد جهانی« است.
تضمینتخصصدرهوشمصنوعی

تهران دخالت خــود را در اکثر موارد انکار نکرده و دلیل اقدامات خود 
را »جنگ با قاچاق نفت« یا اقدام بر اساس دستور دادگاه برمی شمارد. 
سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در مراسمی در شهر قم گفت: 
»کشورهای منطقه به درستی دریافته اند که ایران در حال تبدیل شدن 

به یک قــدرت بزرگ منطقه ای 
اســت«. دو هفته پیش، وزارت 
دفاع ایران در واکنشی آشکار به 
همان اســتقرار جدید نیروهای 
آمریکایی، ده ها فروند موشــک 
بالستیک دریایی دوربرد خود را 
که گفته می شد کاملاً »بومی« 
بوده و قابلیت »انهدام کامل« را 

دارند، به سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تحویل داده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه ایران در سخنانی با بیان اینکه این کشورها 
به ضعف آمریکا و قدرت جمهوری اسلامی در رویارویی های سال های 
اخیر پی برده اند، گفت: »امنیت خلیج فارس باید توســط کشورهای 
منطقه حفظ شود«. یکی از این کشورهای منطقه، امارات متحده عربی 
و رقیب اصلی جمهوری اسلامی است که از توقیف کشتی ها و همچنین 
تنش های دریایی دیگر عصبانی شده است. علی رغم فشارهای اخیر برای 
آشتی با ابوظبی به عنوان بخشی از موج عادی سازی روابط منطقه ای، 
هفته گذشته، تهران با مباهات بر پیشــرفت و قدرت دفاعی خود در 
اطراف جزایر سه گانه رزمایشی نظامی برگزار کرد. این جزایر در مرکز 

مناقشه ارضی چند دهه ای ایران و امارات قرار دارد.
دیداربنزایدوسالیوان

در همین شرایط، در بحبوحه تنش ها با ایران و تحولات نظامی آمریکا در 
منطقه، شیخ محمد بن زاید، حاکم امارات، روز سه شنبه میزبان جیک 
سالیوان، مشاور امنیت ملی آمریکا بود. خبرگزاری رسمی امارات گزارش 
داد که این دو »بر اهمیت اقدام مشترک برای تضمین صلح و ثبات در 
خاورمیانه تاکید کردند«.شیخ عبدالله بن زاید آل نهیان، وزیر امور خارجه 
امارات و علی بن حمد الشمسی، دبیرکل شورای عالی امنیت ملی و سایر 

مقامات در این نشست حضور داشتند.
یکی از سخنگویان شورای امنیت ملی کاخ سفید به المانیتور گفته که 
سالیوان پس از مذاکرات در عربستان سعودی درباره جنگ در اوکراین با 
بن زاید در ابوظبی ملاقات کرد و دو طرف درباره موضوعات مورد علاقه 
دوجانبه گفتگو کردند و توافق کردند که در تماس باقی بمانند. عربستان 

سعودی شنبه و یکشنبه میزبان نشستی درباره جنگ بود.
این ماجرا از این بابت  مهم اســت که گفت وگوی بن زاید و سالیوان در 
مورد ثبات در خاورمیانه در بحبوحه تنش های قابل توجه در منطقه، به 
ویژه در مورد ایران انجام می شود. یک گروه متشکل از ۳۰۰۰ پرسنل 
نظامی آمریکایی روز یکشنبه به سمت کانال سوئز حرکت کردند. این 
اســتقرار در حالی صورت می گیرد که ایالات متحده در حال بررسی 
اقدامات بیشتر برای جلوگیری از توقیف نفتکش های تجاری توسط 

ایران در خلیج فارس است.
همچنین روز سه شنبه، سنتکام ایالات متحده گفت که فرمانده آن، 
ژنرال مایکل کوریلا، با یک ناوشــکن نیروی دریایی ایالات متحده به 
امارات و بحرین سفر کرده است. کوریلا با سپهبد عیسی سیف محمد 
المزروعی، رئیس ستاد ارتش امارات متحده عربی و همچنین حمید بن 
عیســی آل خلیفه، پادشاه بحرین برای بحث درباره امنیت در منطقه 
دیدار کرد. ســنتکام در بیانیه ای اعلام کرد این سفر از یکشنبه تا سه 

شنبه به طول انجامید.
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حساب یارانه این افراد شارژ شد
معاون رفاه و امور اقتصادی 
وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی اعــلام کرد که 
از هفدهــم مــرداد مــاه 
دهک هــای  خانوارهــای 
اول تــا ســوم می توانند به 
اعتبار یارانــه ماه بعد خود 

از کالابرگ الکترونیکی اســتفاده کنند. به گزارش روزنامه »صبح 
امروز« و به نقل از خبرآنلاین، علیرضا عسگریان، معاون رفاه و امور 
اقتصادی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: از روز سه شنبه 
هفدهم مرداد ماه دهک های اول تا سوم و خانوارهای تحت پوشش 
بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی )ره( می توانند به اعتبار یارانه 

ماه بعد خود از کالابرگ الکترونیکی استفاده کنند.
عسگریان در این خصوص اظهار داشت: دهک های اول تا سوم و 
خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیســتی می توانند در صورت خرید ۲۰۰ هزار تومان از ۱۱ قلم 
کالای اساســی از اعتبار افزایشی ۱۲۰ هزار تومانی به عنوان یک 
مزیت بهره مند شــوند. وی با اشاره به دیگر مزیت اجرای مرحله 
جدید طرح کالابرگ الکترونیک گفت: تأمین اعتبار جبران فاصله 
تورّمی نیز علاوه بر این مبلغ افزایشی تا پایان سال پیش بینی شده 
است. عسگریان افزود: تاکنون ۹۳ هزار فروشگاه در سراسر کشور 
در قالب طرح ملّی کالابرگ الکترونیک، ۱۱ قلم کالای اساسی را 

برای دهک های تعیین شده توزیع می کنند.
عسگریان اظهار داشــت: خانوارهای دهک اول تا سوم می توانند 
بــا مراجعــه بــه برنامه کاربــردی »شــما« و وارد کــردن کد 
#۱۴۶۳*۵۰۰*، ضمن اطلاع از میزان اعتبار، لیست نزدیک ترین 

فروشگاه ها را مشاهده کنند.

مولد سازی ملک ساختمان اداری قدیم 
درمشهد

مدیــر عامل شــرکت برق 
از  خراســان  ای  منطقــه 
قانون  ازظرفیت  اســتفاده 
مولدســازی بــرای فروش 
زمین ساختمان اداری خود 
در میدان بسیج مشهد خبر 

داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی شرکت 
برق منطقه ای خراســان مهندس محمودی بــا اعلام این خبر 
افزود: زمین میدان بسیج در گذشته محل شرکت برق منطقه ای 
خراسان بوده است که کل سازمان اداری برق منطقه ای در آنجا 
مستقر بوده است و این ملک با مساحتی بالغ بر ۱۲ هزار و ۵۰۰ 
متر مربع در فاصله ای کمتر از ۵۰۰ متر حرم مطهر رضوی واقع 
شده است . وی در ادامه گفت : در ۱۱ سال گذشته این زمین برای 
فروش به مزایده گذاشــته شده تا از محل منابع حاصل از فروش 
آن، پســت ۴۰۰ کیلوولت امام رضا )ع( و پروژه های مرتبط با آن 

که برای تأمین برق شهر مشهد مقدس حیاتی است، اجرا گردد.
وی خاطرنشــان ساخت: با ابلاغ قانون مولد سازی و با هماهنگی 
های انجام شده تصمیم گرفته شده با استفاده از ظرفیت های قانون 
مذکور، این زمین از طریق هیئت مولد ســازی مجددا به مزایده 
گذاشته شود. مهندس محمودی در پایان گفت : پروژه های پست 
۴۰۰ کیلوولت امام رضا )ع(، تونل ارتباطی به طول ۴.۵ کیلومتر، 
کابل ۴۰۰ کیلوولت، خطوط هوایی و دوبی تغذیه در پست ۴۰۰ 
کیلوولت زکریا از محل منافع حاصل از فروش این زمین عملیاتی 

خواهد شد.

پیش فروش بلیت های اتوبوس اربعین از شنبه
پیش فروش بلیت های اتوبوس برای اربعین 
در حالی از شــنبه آغاز می شود که رییس 
اتحادیه شــرکت های تعاونی مسافربری از 
احتمــال افزایش قیمــت بلیت ها به دلیل 

یک سر خالی بودن آنها خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، بازه اربعین امسال از ۲۷ مردادماه 
آغاز می شود و تا ۲۰ شهریورماه ادامه خواهد 
داشت؛ در این میان حمل ونقل جاده ای یکی 
از روش های مرسوم در این ایام است؛ که در 
حال حاضر به گفته مسئولان، حدود ۷۰۰۰ 

اتوبوس عملیاتــی وجود دارد و برنامه ریزی 
بــرای اضافه شــدن ۵۲۰۰ اتوبوس هم در 

حال انجام است.
در ایــن راســتا بــه نقــل از وزارت راه و 
شهرســازی، داریوش باقر جوان -مدیرکل 
دفتر حمل ونقل مسافر ســازمان راهداری 
و حمــل و نقل جــاده ای- با بیــان اینکه 
رایزنی های لازم با اســتان ها و تشکل های 
صنفی برای جابه جایی مسافران در مرزها 
انجام شــده است، گفت: با توجه به نزدیک 
شــدن به اربعین حســینی از روز شــنبه 

پیش فروش بلیت اینترنتی اربعین به مقصد 
استان های مرزی و مرزهای شش گانه آغاز 
خواهد شــد در این خصوص تلاش شــده 
که با استفاده از ظرفیت های کامل مشکلی 
در حمل ونقــل ایجاد نشــود و از ظرفیت 
دستگاه هایی که ناوگانی در اختیار دارند نیز 

در این ایام استفاده خواهد شد.
وی بــا بیان اینکه زیرســاخت های فروش 
اینترنتی یا رزرو برای بازگشــت زائران نیز 
در حال ایجاد اســت، افزود: زائران باید در 
این خصوص برنامه ریزی هــای خود را در 

بازگشت به کشــور و ورود به مرزها انجام 
دهند. زائرانی که در برگشت از سمت عراق 
وارد کشور می شوند شاید برنامه زمان بندی 
بــه دقت برای آنها انجام نشــود لذا در این 
خصوص حداکثر شش ساعت برای انتقال 
و جابجایی زائران در نظر گرفته شده است 
که کســانی که بلیت رزرو کرده اند، فارغ از 
هرگونه ناوگانی که در لحظه ورود به کشور 
موجود باشد کار جابه جایی انجام می شود در 
غیر این صورت زوار منتظر اتوبوس مورد نظر 

خود می شوند.

اقتصاد از دیدگاه بخش خصوصی؛

عقلانیت در حوزه اقتصاد نداریم!
 نشســت اتحادیــه صادر 
رضوی  خراسان  کنندگان 
در اتاق بازرگانی اســتان با 
حضور هیات رئیسه  و اصحاب 
رسانه برگزار شد و  مشکلات 
صادرات و مصائب غالب بر آن 
توسط فعالین بخش خصوصی 

مورد نقد قرار گرفت.
به گــزارش روزنامه صبــح امروز یکی 
از اعضــای هیــات رئیســه اتحادیــه 
صادرکنندگان استان در پاسخ به سوال 
صبح امروز مبنی بــر اینکه »وضعیت 
زیرساختهای ریلی کشــور چه هزینه 
هایــی را به بخــش خصوصی تحمیل 
کرده اســت؟« عنوان کرد: بدون تردید 
یکی از معضلات صادرکنندگان کشور، 
زیرساخت های نابسامان جاده ای و ریلی 

در بخش صادرات است.
محمــد دانش گفــت:  در این بین در 
بخش ریلی، لوکوموتیوهای روســی با 
هزینه گزاف به کشور وارد می شود و این 
در حالی است که ما لوکوموتیو داخلی 
نداریم،این موضوع بــر بالا رفتن بهای 

کالاهای صادراتی تاثیر می گذارد. 
او افزود: وقتی کالای ترانزیت مسیر سه 
روزه از  بندرعباس به ســرخس را ۱۵ 
روزه طی می کنــد، این اتلاف زمانی و 
هزینه های توقف قیمت تمام شده را بالا 

می برد.
وی همچنین بیان داشت: متاسفانه زیر 
ساخت  حمل و نقل کالاهای صادراتی 
معیوب است ، لذا کل مجموعه صادرات 
و حتی حمل و نقل دولتی از این موضوع 
متضرر می شــوند که نــه تنها  بخش 
خصوصی بلکه  بخش دولتی هم از آن 

متاثر می شود. 
به گفته دانش قریب به ۱۵ سال است که 
در بحث تامین واگن با چالش مواجهیم 
و این درحالی اســت که داخل کشــور 
شرکتهای بســیار توانمندی در حوزه 
تولید لوکوموتیــو داریم، اما این که چرا 
به ثمر نمیرســد را باید از بخش دولتی 

سوال کرد.
 بلبشو در خدمات ریلی

 رئیس اتحادیه صادرکنندگان در واکنش 
به اینکه »حل چالشهای ریلی حمل و 
نقل به بخش خصوصی واگذار شــده 
اســت« تصریح کرد: وقتی زیرساخت 
دست دولت است وظیفه ذاتی راه آهن 
جمهوری اسلامی است که وسیله حمل 
را تحویل صادرکننده و تولیدکننده بدهد. 
اما دولت در  شکلی بی پروا و نابسامان به 
حدود ۸۰شرکت بخش خصوصی مجوز 
داده تا در رقابتی نادرست با کشورهای 

ترکمنستان ، تاجیکستان و ازبکستان به 
این امر ورود کنند و این اتفاق تنها باعث 
شــده  واگن ۲۰۰دلاری به ۲۰۰۰دلار 

برسد. 
کاظم شــیردل خاطر نشــان کرد : در 
این شــرایط ، راه آهن آمار می دهد که 
ما کمبود واگن نداریم. اما  کسی توجه 
نمی کند طی این نابسامانی  ارز کشور 
دارد توسط واسطه ها و دلال ها از کشور 

خارج می شود!
 نائب رئیس دوم اتحادیه صادرکنندگان 
هم  در خصوص مطلب مطروحه افزود: 
واگذاری به بخــش خصوص برای رفع 
نقوص  این کار توسط دولت بوده است. 

در حالیکه ما مالک واگن ها نیستیم.
حسین محمدیان  ادامه داد: مالک بخش 
عمــده ای از این واگن ها کشــورهای 
خارجی هستند، بنابراین اگر قرار است به 
بخش خصوصی واگذار شود باید منابع 
آن نیز در اختیار این بخش قرار گیرد تا 

خود ما مالک واگن باشیم.
در حوزه اقتصاد عقلانیت نداریم

در ادامه این نشست نائب رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان گفت: واقعیت این است 
که ما  در حوزه اقتصاد باید به عقلانیت 
برسیم اما در سیاستهای اجرایی کشور 

این عقلانیت وجود ندارد. 
محمد نیشابوری ادامه داد: رشد تولید و 
مهار تورم مسیری است که حضرت آقا 
در ابتدای سال مشخص کردند و دستور 
و هدف مشخص شد اما در اجرا این اتفاق 
نیفتاد و عملا دولت مشکلات اقتصادی را 

به شکلی روزمره رفع می کند.
او افزود: بدون شک دولت به دلیل کمبود 
بودجه و استقراضی که از بانک مرکزی 
داشته تورم را ایجاد کرده است. ولی در 
راهکارهای ســاده اقتصادی باید هزینه 
های دولت تعدیل شــود، سیاستهای 

مالیاتی شــکل بگیرد، و در مرحله آخر 
نقدینگی حاصل از تورم  به سمت بنگاه 

های مولد هدایت شود.
مصائب انتقال پول

در ادامه نیز رئیس کمیســیون توسعه 
صادرات اتاق بازرگانی مشهد گفت: پدیده 
جدیدی به عنوان صادرات قاچاق در حال 
انجام است. این پدیده با انجام صادرات 
از طریق کارت های یکبار مصرف صورت 
گرفته و زمانی که صادرات رسما به نام 
یک فرد نیست، قاعدتا تعهد وی نسبت 
به آن محصول کمتر شده و این موضوع 
فاجعه ای است که باعث می شود در آینده 
شاهد ورود محصولات بی کیفیت ایرانی 
به بازار منطقه باشیم که در بلند مدت به 

شدت به ما ضربه خواهد زد.
 محمدیان درخصــوص عضویت دائم 
ایران در سازمان همکاری های اظهار کرد: 
برای صادرات و پیوستن به سازمان های 
منطقه ای، زیرساخت ها و قواعدی نیاز 
اســت. اگر قرار بر صادرات به دنیا است، 

باید قواعد این بازی را بپذیریم.
وی افــزود: نمی تــوان در ایــن حوزه 
جزیره ای فکر کــرد. یکی از موارد مهم 
برای صادرات، انتقال پول است که در این 
 FATF زمینه تحریم هستیم. موضوع
مدتی است که در کشور مسکوت مانده و 
اگر به آن نپیوندیم، نمی توانیم این انتقال 

پول و کار بانکی را انجام دهیم.
این عضو اتحادیه صادرکنندگان خراسان 
رضوی تصریح کرد: بــه نظر من امروز 
برخی در کشور، اعتقادی به صادرات و 
توسعه آن ندارند زیرا در غیر این صورت 
برخورد آن ها بــا صادرکنندگان کاملا 

متفاوت خواهد بود.
محمدیان بیان کرد: تا وقتی در مراودات 
بانکی در تجارت بین الملل مشکل داریم 
شاید از عضویت در سازمان همکاری های 

شــانگهای آن طــور کــه می خواهیم 
اســتفاده ای نبریم. ایــن موضوع برای 
تولیدکننــده ایرانی یک نوع اســتثمار 
است. قاعدتا با پیوستن به یک سازمان 
منطقه ای، بســیاری از تعرفه ها صفر یا 

توافقی خواهد شد.
خام فروشی در صادرات

در بخش دیگر این نشست کاظم شیردل، 
اتحادیه صادرکنندگان خراسان  رئیس 
رضوی اظهار کرد: شــرایط موجود در 
بخش تولید و صــادرات رضایت بخش 
نیست اما نمی توان بی تفاوت بود. تمام 
تلاش تولیــد و صادرکنندگان افزایش 
صــادرات و کاهش قیمت تمام شــده 
کالاهــا اســت. با توجه بــه هزینه ها و 
ســخت گیری های موجــود در بخش 
صادرات، قیمت تمام شــده کالا افزایش 

پیدا کرده است.
وی افزود: با توجه به مشــکلات موجود 
در آینده به سمت خام فروشی و فروش 
مواد اولیه خواهیم رفت که باید برای این 
موضوع برنامه داشــته باشیم. با افزایش 
قیمت تمــام شــده کالا نمی توانیم با 

کشورهای دیگر رقابت کنیم.
رئیس اتحادیه صادرکنندگان اســتان 
تصریــح کــرد: در اتحادیــه در حال 
بــرای صــادرات خدمات  برنامه ریزی 
فنی مهندســی و دانش بنیان هستیم. 
بخش گردشگری و گردشگری سلامت 
باید فعال شــده و در کنار صادرات کالا 
این موارد هم وجود داشته باشد تا بتوانیم 
در بلندمــدت برای کشــورهای هدف 

برنامه ریزی داشته باشیم.
شــیردل اضافه کــرد: از مســئولین 
درخواســت داریم که پیش از ارســال 
بخشنامه ها، بخش خصوصی را در نظر 

گرفته و با این بخش مشورت کنند.

پرداختمالیاتمشاغلدر۶قسط
بر اساس بخشــنامه رئیس کل سازمان 
امــور مالیاتــی امکان افزایــش ۲ ماهه 
اقســاط مالیــات صاحبان مشــاغل در 
صورت درخواســت مودی و تایید اداره 
کل مالیاتی فراهم شده است. به گزارش 
روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از مهر، 

محمدهادی ســبحانیان رئیس سازمان 
امور مالیاتی کشور در بخشنامه ای مصوبه 
امکان تقسیط مالیات مودیان از ۴ ماه به 
۶ ماه در صورت درخواست افراد را ابلاغ 
کرد. در این بخشنامه آمده است: حسب 
درخواست مودی مالیاتی و موافقت اداره 

کل امــور مالیاتی ذیربط مــدت زمان 
تقســیط پرداخت مالیــات موضوع بند 
)۴( دستور العمل شماره ۳/۱۴۰۲/۲۰۰ 
مورخ ۲۷/۰۲/۱۴۰۲ در ارتباط با مالیات 
مقطوع عملکرد ســال ۱۴۰۱ برخی از 
صاحبان مشاغل در اجرای حکم تبصره 

دیدگاه
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رقابت داغ فیلم اولی ها در فصل تازه اکران؛

جان دورباره سینماها با اکران 6 فیلم جدید
با اکران ۶ فیلم جدید، ترکیب فیلم های 
روی پرده ســینماها در نیمه تابستان 
۱۴۰۲ باردیگــر به روز شــد تا رقابت 
برای جذب مخاطب بیشــتر، مدعیان 
تازه ای پیدا کرده باشد؛ کدام یک موفق 

می شوند؟
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقــل از مهر، با احتســاب این ۶ فیلم 
جدیدی که از امــروز به چرخه اکران 
اضافه شــدند تعداد مجموع فیلم های 
اکران شــده در سال جاری به عدد ۲۷ 
رســید. با همین تعداد فیلم سینمای 
ایران به فروشــی بالغ بر ۳۷۸ میلیارد 
تومان در همین سال دست پیدا کرده 
که بخش قابل توجــه از این فروش به 
»فســیل« تعلق دارد تا بــا رقم ۲۳۰ 
میلیارد تومان به رغم گذشــت ۵ ماه 
از زمان اکران، کماکان سایه سنگینش 

روی گیشه سینماها باشد.
در این میان رقیب دیگر این فیلم »شهر 
هرت« اســت که حالا با عبور از فروش 
۳۸ میلیــاردی دومین فیلم در جدول 
فروش اســت تا کریم امینی به عنوان 
کارگردان هر دو فیلم در رتبه نخست 

کارگردانان با اقبال امسال بنشیند.
نکته مهم اما در ۲ نوبتی که از ابتدای 
امسال فیلم های ســینماها به صورت 
جدی تغییر کرده اند، حضور فیلم های 
اجتماعی شــاخص اســت که هرچند 
فیلم های کمدی دیگری به جز آن دو 
فیلمی که در ابتدای این گزارش به آن 
اشاره کردیم، در کنارشان نشستند اما 
این فیلم های اجتماعی هم توانسته اند 
در این رقابت گاه چشــم مخاطبان را 

بگیرند.
فیلم هــای تازه اکران شــده شــامل 
فیلم هــای »بی مادر« بــه کارگردانی 
ســیدمرتضی فاطمی، »ســتون ۱۴« 
همتی،  امیرحســین  کارگردانــی  به 
»نارگیــل« به کارگردانی ســیدداوود 
اطیابی، »دســت انداز« ساخته کمال 
تبریزی، »میان صخره ها« به کارگردانی 
مختار عبداللهــی و »آخرین تولد« به 
کارگردانی نوید محمودی است که غالباً 
موضوعات اجتماعی دارند. از میان این 
۶ فیلم ۴ فیلــم هم به کارگردانان اول 
اختصاص دارد که در ادامه به مرور آنها 

می پردازیم.
دست انداز؛   آقا »کمال« و امید به احیا!

کمال تبریــزی این ایــام، روزهای پر 
مشغله ای را از ســر می گذارند. همین 
چند وقت پیش بود که خبر دبیری اش 
در جشــنواره فیلم اقوام ایرانی منتشر 
شــد. کمال تبریزی اما همزمان با این 
رویداد »دست انداز« را هم برای اکران 
دارد. فیلمی که محصول سال ۹۹ است 
و همزمانی تولیدش با فراگیری بیماری 

کرونا، اکرانش را به تعویق انداخت.
کمــال تبریزی اما سال هاســت که از 
ســینمای خود و البته سینمای مورد 

پسند مخاطبانش فاصله گرفته است. 
کمــال تبریزی حالا »دســت انداز« را 
با همراهــی محمد آفریــده در مقام 
تهیه کننده روی پرده دارد، فیلمی که 
گرچه فرم حضور در ســی و هشتمین 
جشــنواره فیلم فجر را پر کرده بود اما 
خیلی زود شائبه هایی درباره توقیف آن 
مطرح شد تا سرانجام فیلم در آن دوره 

از جشنواره حضور نداشته باشد.
با آنکه هنوز اخبار چندانی از این فیلم 
مخابره نشده اما در روایت ها غیررسمی 
آمده اســت که این اثر، فیلم اجتماعی 
با چاشــنی طنز اســت حالا باید دید 
تازه ترین فیلم کمال تبریزی می تواند 
موفقیتی در گیشــه داشــته باشد یا 

زنجیره شکست های او ادامه دار است.
آخرین تولد؛    شانس تازه ای برای خالقان 

»پوست شیر«
عمده شهرتشــان را مرهــون همین 

ســاخته متأخرشــان یعنی »پوست 
شیر« در شبکه نمایش خانگی هستند، 
برادران محمــودی با آنکه پیش از این 
اثر، هم به سبب فیلم های سینمایی و 
سریال هایشــان در تلویزیون اعتباری 
برای خود رقم زده بودند اما این »پوست 
شــیر« بود که نامشان را بیشتر بر سر 

زبان ها انداخت، 
با این حال نوید و جمشــید محمودی 
گام های ابتدایی کار حرفه ای را از همان 
سینما برداشتند، همان زمان که »چند 
متر مکعب عشق« را در جشنواره فیلم 
فجر رونمایی کردند و توانستند تحسین 
منتقــدان را در آن دوره از جشــنواره 

برانگیزند. 
برادران محمودی حالا به سراغ »آخرین 
تولد« رفته انــد. فیلمی که زمزمه های 
ســاختش همزمان با قــدرت گرفتن 
افغانستان شنیده  حکومت طالبان در 
شــد و از خلاصه داســتان ارائه شده 
بــرای آن هم به نظر می رســد تبعات 
استقرار طالبان در افغانستان را به تصویر 

می کشد.

نام این فیلم یک بــار از »کابل پلاک 
۱۰« به »سقوط کابل« تغییر کرده بود 
و حالا برای اکران عمومی نام »آخرین 

تولد« برای آن انتخاب شده است.
از نکات قابل توجه این فیلم نقش آفرینی 
آرمین رحیمیان در آن اســت، بازیگر 
جوانی که پیش تر در جدی ترین تجربه 
سینمایی خود در فیلم »شبی که ماه 
کامل شــد« نقش عبدالمالک ریگی را 
ایفا کرده و موردتحسین قرار گرفته بود.

بی مادر؛ اولین روایت سینمایی یک 
روزنامه نگار

در حد فاصل رونمایی در جشنواره فیلم 
فجر تا ورود به چرخه اکران عمومی در 
جشــنواره های خارجی مختلفی روی 
پرده رفت و اتفاقــاً حضورهای موفقی 
را هم تجربه کرده اســت، همین چند 

وقت پیش هم بود که جایزه قابل توجه 
۶۰ هزار دلاری را برای سازندگانش به 
ارمغان آورد؛ »بی مادر« عنوان نخستین 
فیلم سینمایی بلند سیدمرتضی فاطمی 
اســت، کارگردانی که پیــش از این از 
اهالی باســابقه مطبوعات بــود و بعد 
از فعالیــت مطبوعاتی به ســمت قاب 
تلویزیــون فرمان چرخانــد و علاوه بر 
تهیه کنندگی سریال هایی مانند »هوش 
سیاه ۲« و »شــرایط خاص« در مقام 
مجری و برنامه ساز دو برنامه جنجالی 
»۱۸۰ درجه« و »اختیاریه« را هم روانه 

آنتن کرد.
سیدمرتضی فاطمی حالا ورود به عرصه 
جدیــد یعنی کارگردانی ســینما را با 

داســتانی درباره رحم اجاره ای آزموده 
اســت. »بی مــادر« از فیلم های حاضر 
در جشنواره فیلم فجر دوره چهلم بود 
که هرچند نتوانســت توجه داوران را 
به ســمت خود جلب کنــد و در هیچ 
رشته ای موفق به کسب سیمرغ نشد اما 

از آثار بحث برانگیز این دوره بود.
میان صخره ها؛ روایت یک فیلم اولی از 

نوجوانان روستا
نه کارگردانش شناخته شده است و نه 
بازیگران مطرحی دارد. این نخســتین 
ســاخته مختــار عبدالهــی در مقام 
کارگردان است که اساساً برای مخاطبان 
کودک و نوجوان ساخته شده است، از 
»میان صخره ها« می گویم؛ فیلمی که 
بعید است بتواند گیشه پررونقی داشته 
باشد اما نقش آفرینی متفاوت بازیگرانش 
توانســت جایزه بهترین بازیگــر را از 
جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان 
برایش به ارمغان بیاورد. مختار عبداللهی 
اما پیش تر به واســطه پذیرفته نشدن 
فیلمش در جشنواره فیلم فجر و البته 
دشواری های ســاخت فیلم کودک از 

مرگ انگیزه هایش برای تولید فیلم هایی 
در این حوزه گفته بود.

او در مصاحبه ای عنــوان کرد: »قالب 
اعتــراض مکتوبــی که به ســازمان 
سینمایی داشــتم هم تأکید کردم که 
با این سیاســت، سینمای کودک نابود 
می شود. فیلم ما نمره قبولی هم گرفته 
بود و رد شــدن آن از سوی جشنواره 
موجب می شــود که به شخصه دیگر 
انگیــزه ای برای ســاخت فیلم کودک 
نداشته باشم. اولویت فیلمسازان دیگر 
هم طبیعتاً جشنواره »فجر« است و اگر 
بخواهند در این ویترین حضور داشته 
باشند سعی می کنند سراغ فیلم کودک 

نروند.«
از ســوی دیگر دور از تصور نیست که 
»میان صخره هــا« با آنکــه می تواند 

مخاطبان خاص خود را از سینما راضی 
خارج کنــد اما فــروش چندانی را در 

گیشه رقم نزند.
ستون 14؛ یک فیلم خشن برای بالای 15 

ساله ها!
فهرست فیلم های تازه اکران شده فیلم 
دیگری هم با رده بندی ســنی بالای 
۱۵ ســال در دل خود دارد، »ســتون 
۱۴« عنوان نخســتین فیلم سینمایی 
امیرحسین همتی اســت که خودش 
پیش تــر در گفتگویی بــا خبرگزاری 
مهرگفته بود: »بخش هایی از این فیلم 
فضای خشنی دارد. در بخش های پایانی 
خشــونت فیلم بالا می رود و به همین 
دلیل محدودیت سنی برای آن در نظر 

گرفته شده است.«
»ســتون ۱۴« هــم از آن دســته از 
فیلم هایی است که سازندگانش ترجیح 
داده اند در مسیر تولید اخبار چندانی از 
آن منتشــر نکنند همان فیلمی که به 
دلیل یک رأی کمتر نتوانســت شانس 
حضور در چهلمین جشنواره فیلم را به 

دست آورد.
با این حال علیرضا قاســم خان تهیه 
کننده این اثر عنوان کرده است »ستون 
۱۴« خط داســتانی شــبیه به سریال 
کره ای »بازی مرکب« دارد. این گرچه 
می تواند یک حربــه و یک اظهار نظر 
تبلیغاتی برای این فیلم باشد اما قاسم 
خــان در این باره تاکید کرده اســت: 
»قصه های بسیاری در دنیا وجود دارد 
که شاید شــباهت هایی هم با یکدیگر 
داشته باشــند. در این مورد هم شاید 
بخش هایی از داســتان فیلم شبیه آن 
سریال باشد اما اینکه فیلم را براساس 
آن سریال ساخته باشیم، خیر اینگونه 
نیست. به شخصه سریال »بازی مرکب« 
را ندیده ام اما بر اساس برخی شنیده ها 
شاید شباهت هایی وجود داشته باشد.«
نارگیل 2؛   یک تجربه عروسکی خاص برای 

بچه ها
تهیه کننــده اش این روزها »فســیل« 
را به عنــوان پرفروش ترین فیلم تاریخ 
سینمای ایران را روی پرده دارد که به 
تنهایی نزدیک به دو ســوم فروش کل 
ســینماهای ایران را به خود اختصاص 
داده است. ابراهیم عامریان تهیه کننده 
»نارگیل« اساساً یکی از تهیه کننده هایی 
اســت که در این ســال ها به یکی از 
چهره های پول ساز سینما تبدیل شده 
که هر آنچه ســاخته، با دســت یابی 
به فروش های بالا گیشــه سینماها را 
تقویت کرده است، هم اوست که عرصه 
کارگردانی را هم تجربه کرده و سریال 
»نارگیل« را در شــبکه نمایش خانگی 
ارائه کرده، به همین ســبب این روزها 
تیم تبلیغاتی ســاخته جدیدش از آن 
به عنــوان به عنــوان »نارگیل ۲« یاد 
می کننــد این در حالی اســت که این 
فیلم قسمت نخستی در مدیوم سینما 

نداشته است.
همان طور که اشــاره شــد فهرســت 
فیلم های تازه اکران شــده سهم بالایی 
از فیلم اولی ها هم دارد، از ۶ فیلمی که 
به تازگی به نمایــش درآمده اند چهار 
فیلم متعلق به کارگردانان اول اســت، 
ســید داوود اطیابی هم حالا نخستین 
تجربه کارگردانی خود را با فیلمی برای 
کودکان روی پــرده دارد. گرچه فیلم 
سینمایی »نارگیل« پیش از سریالش 
ساخته شده و این نسخه سریالی بود که 
زودتر در دسترس مخاطبان قرار گرفت 
اما این موفقیت نسخه سینمایی آن در 
جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان 
بود که ســازندگانش را بر آن داشــت 
تا آن را در شــبکه نمایش خانگی هم 

بیازمایند.
با این حــال تنها وجه مشــترک این 
دو اثــر شــخصیت های عروســکی و 
که  به طوری  اســت.  صداپیشــگانش 
ابراهیم عامریان هم درباره این موضوع 
گفت: »فیلم سینمایی »نارگیل« یک 
کار عروسکی رئال است که سه عروسک 
دارد و همان عروسک هایی هستند که 
در سریال نیز بودند. بازیگران آن تغییر 
کرده اند و داستان فیلم در زمان دیگری 
اتفاق می افتد. در کل قصه متفاوت تر از 

سریال رو به جلو می رود«
حــالا باید دید ایــن فیلم کودک هم 
می توانــد مانند فیلم هــای اخیر این 
تهیه کننده که اغلــب در ژانر کمدی 
بوده و توانســته بودند فروش موفقی 
را تجربه کنند، گیشــه سینماها را به 

دست آورد؟

فیلمهایتازهاکرانشدهشاملفیلمهای»بیمادر«بهکارگردانی
سیدمرتضیفاطمی،»ستون۱۴«بهکارگردانیامیرحسینهمتی،
»نارگیل«بهکارگردانیسیدداووداطیابی،»دستانداز«ساخته
کمالتبریزی،»میانصخرهها«بهکارگردانیمختارعبداللهی
و»آخرینتولد«بهکارگردانینویدمحمودیاستکهغالباً

موضوعاتاجتماعیدارند

,,

مسعودپزشکیان:
صداوسیما دنبال حذف نمایش خانگی 

است تا عملکرد خودش را پوشش دهد

مسعود پزشکیان گفت: ما معتقدیم دینمان منطق دارد و با منطق 
می توانیم با همه حرف بزنیم.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایلنا، مسعود پزشکیان 
)نماینده مردم تبریز، آذرشــهر و اسکو( درباره نظارت صداوسیما 
بر شــبکه نمایش خانگی گفت: صداوسیما رقیب شبکه خانگی 
محسوب می شود و طبیعی اســت که برای حذف رقیب اقداماتی 
را انجــام خواهد داد. شــبکه نمایــش خانگی بــه نوعی رقیب 

صداوسیماست.
وی با اشاره به مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی مبنی بر نظارت 
صدا وســیما بر پلتفرم ها گفت: این اقدام با اصل رقابت، اصول و 
منطق فعالیت های اقتصادی سازگار نیست و مشکلات جدی برای 

شبکه نمایش خانگی ایجاد می کند.
مسعود پزشکیان درباره نظارت صدا و سیما بر شبکه نمایش خانگی 
گفــت: هرچه حلقه را تنگ تر و نگاه ها را بســته تر کنیم، به ضرر 
خودمان، باورهایمان، اعتقادمان و سرمایه اجتماعی مان خواهد بود. 
ما معتقدیم دینمان منطق دارد و با منطق می توانیم با همه حرف 

بزنیم.
این نماینده مجلس افزود: وقتی منطق داشــته باشــیم چرا باید 
بترســیم؟ کســی هم حرفی بزند با منطق می توانیم پاسخش را 
بدهیم. آدم هایی می ترسند که منطق ندارند. جدا از تعداد افرادی 
که هرکاری بکنیــم، باور نخواهند کرد ولی اگر با منطق صحبت 

شود، اکثریت جامعه آن را می پذیرند.
نماینده ادوار مجلس خاطرنشان کرد: صداوسیما که نتوانسته در 
انجام وظایف محوله  خودش موفق باشــد تصمیم به حذف شبکه 
خانگی و ضعیف کردن بخش خصوصی گرفته تا مانع پیشــرفت 
و محبوبیت شــبکه خانگی شده و عملکرد ناموفق و نیمه تعطیل 

خودش را پوشش دهد.

زمان پخش »زخـــم کاری 2« 
مشخص شد

دوم  فصــل  تاریــخ پخش 
از ســریال »زخــم کاری« 

مشخص شد.
به گــزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقل از ایســنا، 
قســمت اول از فصــل دوم 
کاری«  »زخــم  ســریال 
با عنــوان »بازگشــت« به 
محمدحســین  کارگردانی 
مهدویان، جمعه ۱۷ شهریور 
در فیلیمو پخش خواهد شد.

فیلمنامه فصــل دوم »زخم 
کاری« به صورت گروهی و 

با سرپرستی محمدحسین مهدویان نوشته شده است و محمدرضا 
تخت کشیان، تهیه کننده این اثر نمایشی است.

 در شــرح قصــه ایــن فصــل از زخــم کاری آمده اســت  که: 
»در نبــود مالک، حــالا مدعیان تاج و تخت او یکــی یکی از راه 
می رســند و این آغاز آشوب دیگری اســت- هنوز  بوی خون به 

مشام می رسد!«
»جواد عزتی، رعنــا آزادی ور، کامبیز دیرباز، مهران غفوریان، الناز 
ملک، سید جواد هاشــمی، الهه حصاری، سعید چنگیزیان، امیر 
دژاکام، مرتضــی امینــی تبار و مه لقا باقــری« از جمله بازیگران 

»بازگشتِ« زخم کاری هستند.

کافه خبر

هنر
گ و 

رهن
ف
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عضوشورایاسلامیشهرمشهد:
خجالت می کشم بگویم شهر امام رضا)ع( 

دو سال است تفریغ بودجه ندارد
عضو شورای اسلامی شهر مشهد با بیان اینکه حاشیه سازی را کنار 
بگذاریم و برای مردم کار کنیم، عنوان کرد: باید پایان سال برای مردم 
حرف داشته باشیم که شهر را به کجا رساندیم. امروز هنرمندان شهر 
به تهران و شهرهای دیگر مهاجرت می کنند که این مساله خسارتی 
برای شــهر امام رضا)ع( است. من خجالت می کشم این موضوع را 

بگویم که دو سال است شهر امام رضا)ع( تفریغ بودجه ندارد.
خلیل موحدی محصل روز گذشــته، ۱۸ مردادماه، در نطق پیش 
از دستور هشتادوهفتمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر مشهد 
که در تالار شهر برگزار شد، با بیان اینکه خبرنگاران قشر مظلومی 
هستند که شعار زیادی درباره آن ها داده می شود اما بستری برای 
رشد، استقلال و ارتقاء آن ها ایجاد نشده است، عنوان کرد: باید از فاز 
شعار و عکس و دادن هدیه بیرون بیاییم و به این قشر اثرگذار که 
می توانند ذهن جامعه را به سمت حق و حقیقت سوق دهند کمک 
واقعی کنیم. از رئیس شورا می خواهم به عنوان الگو و نمونه یک اتاق 
فکر در این حوزه تشکیل دهند تا ساختار خوبی در مشهد کلید بزنیم 

که به بقیه شهرها نیز تسری پیدا کند.  
موحدی محصل افزود: تقاضایی از خبرنگاران دارم. اگر شما خودتان 

انسجامی با هم نداشته باشید ارتقایی شکل نخواهد گرفت. زمانی 
خانه خبرنگار وجود داشت. خود خبرنگاران باید این بستر را فراهم 
کنند. خبرنگاران خودشان باید از جایگاه عظیم خود صیانت کنند. 
متاسفانه عده قلیلی مناسبات سیاسی و منافع شخصی را به پیگیری 
حق و حقیقت ترجیح می دهند، بنابراین خود خبرنگاران باید صیانت 

کنند و اجازه ندهند چنین لکه هایی در این حرفه رشد کند.
عضو شورای اسلامی شهر مشهد گفت: امروز انتخابات در شورا تمام 
شده و عده ای مسئولیت ها را پذیرفتند، بنابراین بارشان سنگین تر 
اســت. از امروز باید حواشی را حذف کنیم و تمام تلاشمان را روی 
مسائل تخصصی بگذاریم. این نقش خود هیات رئیسه و نائب رئیس 
است. باید اولویت ها را از کمیسیون ها بگیرند و عادت کنیم هر سه 

ماه به مردم گزارش دهیم. 
وی بیان کرد: هیات رئیسه باید بسیاری از مسائل بالادستی را دنبال 
کنند. امروز وضعیت معتادان متجاهر برای شهر امام رضا)ع( شرم آور 
است. شورای شهر باید این مساله را پیگیری کند. باید بار دیگر ستاد 
مبارزه با مواد مخدر احیا شود و جلسات مستمر باشد. در پارکی که 
بچه ها بازی می کننــد، ۵۰ متر دورتر معتادان در حال تزریق مواد 

هستند. 
موحدی محصل خاطرنشــان کرد: بســیاری از مشکلات حقوقی 
توسط بالادست شورا تصمیم گیری می شود. امروز کمیسیون ماده 
۱۰۰ برای ساختمان های زیادی رای قلع داده در حالی که در طرح 
تفصیلی می توانند همان جا پروانه بگیرند. این موضوع با تفاهم قابل 
حل است. دادســتان نیز اعلام آمادگی کردند تا این مساله را حل 

 کنند.
عضو شورای اسلامی شهر مشهد با اشاره به بازدید از بخش منفصل 
توس تصریح کرد: من نقشه را مشاهده کردم، تمام مناطق محروم در 
طرح وجود دارد اما خط مرز طرح از وسط یک روستا عبور می کند، 
آیا مشــاور نباید بگوید منطق این کار چیست؟ تمام باغ ویلاهایی 
که می توان از آن ها درآمد کســب کرد از بودجه شهر خارج است و 
قسمت های ضعیف این طرف آمده، شهر از کجا باید برای احیای این 

مناطق درآمد کسب کند؟
وی ادامه داد: در حوزه فرهنگی نیز مشکلاتی داریم. منطقه ۱۲، ۳۰۰ 
هزار نفر جمعیت داشته اما تنها ۲۰ مسجد دارد. پارک خورشید با 
۳۰۰ هکتار زمین که باید خورشید این شهر باشد از ساعت ۹ شب 

آفتی برای شهر است. 
موحدی محصل با بیان اینکه حاشیه سازی را کنار بگذاریم و برای 
مردم کار کنیم، عنوان کرد: باید پایان سال برای مردم حرف داشته 
باشیم که شهر را به کجا رساندیم. امروز هنرمندان شهر به تهران و 
شهرهای دیگر مهاجرت می کنند که خسارتی برای شهر امام رضا)ع( 
است. من خجالت می کشم این موضوع را بگویم که دو سال است 

شهر امام رضا)ع( تفریغ بودجه ندارد.

ادعایرئیسشورایشهرمشهد:جمعآوریفضایبیرونیواحدهایصنفیتقاضایمردماست
رئیس شورای اسلامی شهر مشهد گفت: در 
رابطه با فضــای بیرونی واحدهای صنفی از 
جمله کافی  شاپ ها و رستوران ها فشار بیش 
از حدی روی شورای شهر است، مردم بیان 
می کنند پیاده رو متعلق به ما و حق ما است و 
ما را کلافه کرده اند که پیاده رو را به خاطر پول 

گرفته ایم. حسن موحدیان در گفت وگو با ایسنا 
در پاسخ به این سوال که آیا شورا مصوبه ای در 
آینده در خصوص استفاده واحدهای صنفی 
از فضای پیاده رو خواهد داشت، تصریح کرد: 
علت این مصوبه در شورای قبل به دلیل کرونا 
بوده است. موحدیان بیان کرد: در این زمینه 

فشار بیش از حدی روی شوراست، نباید تنها 
یک طرف یعنی رستوران ها و کافی شاپ ها را 
در نظر گرفت که فضای بیشتری می خواهند. 
یک طرف نیز مردم هستند، شهروندان بیان 
می کنند پیاده رو متعلق به ما و حق ما است و 

ما را کلافه کردند.

ان
راس

خ

مدیرعامل سازمان بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری مشهد انتقاد کرد: خـــبر

درد بی درمان در حاشیه مشهد
ســازمان  مدیرعامــل 
فضاهــای  بازآفرینــی 
شــهرداری  شــهری 
مشهد گفت: بیشتر ورود 
بهداشت ما در حوزه مراکز 
بهداشــت تعریف شــده تا 
افزایش  را  بتواند پیشگیری 
دهــد، اما در حــوزه درمان 
وضعیت مطلوبی در حاشیه 
شهر نداریم و دچار معضلاتی هستیم 

که باید بدان ورود یافت.
به گزارش صبح امروز علی رضا رضازاده 
همدانــی با بیان این مطلــب افزود: به 
واسطه ریزدانگی ها و عدم ظرفیت ملکی 
در این مناطق، بسیاری از سرانه ها هم به 
صورت استاندارد تعریف نشده است. این 
ســرانه ها در حوزه بهداشتی، آموزشی، 
ورزشی، فضای سبز و... است و در برخی 
جاها به حدی بحران بالاست که شاخص 
جمعیتی به حدود ۲۰۰ هزار نفر می رسد 
و در کل آن منطقه، تنها یک درمانگاه 
وجود دارد. بیشــتر ورود بهداشت ما در 
حوزه مراکز بهداشــت تعریف شــده تا 
بتواند پیشگیری را افزایش دهد، اما در 
حوزه درمان وضعیت مطلوبی در حاشیه 
شهر نداریم و دچار معضلاتی هستیم که 

باید بدان ورود یافت.
فعالیت سه نوبته برخی مدارس

وی با اشــاره به مهاجرت های اخیر از 
افغانســتان به ایران بیان کرد: ســرانه 
آموزشی نیز در برخی مناطق به شدت 
پایین اســت و برخی مدارس در ســه 
نوبــت فعالیت دارنــد. بنابراین تأمین 
سرانه آموزشــی را در دستور کار قرار 
بــر درگیرکردن تمامی  دادیم، علاوه 
ارگان ها از کمک خیرین در این حوزه 
اســتفاده کردیم تــا از ملک هایی که 
می توان در این حوزه تعریف کرد برای 
بهبود اوضاع آموزش بهره برداری کنیم.

 مدیرعامل سازمان بازآفرینی فضاهای 
شهری شــهرداری مشهد درخصوص 
این  در  وضعیت حمل ونقل عمومــی 
مناطق اظهار کرد: در سطح معابر اصلی 
و حتی معابر فرعی که استانداردهای 

تأمیــن  دارد،  وجــود  آن  در  اولیــه 
حمل ونقل عمومی انجام شــده است. 
همچنین در حیطه فضای تفریحی به 
سطحی از استاندارد منطقه ای نزدیک 
می شــویم، به ویژه با توافقات جدیدی 
که بین شــهرداری و آســتان قدس 
رضــوی صورت گرفتــه، می توانیم در 
آینده نزدیک شــاهد رسیدن به سطح 

استاندارد محلی باشیم.
اسکان افراد بی هویت در حاشیه شهر

مدیرعامل ســازمان بازآفرینی فضاهای 
شهری شهرداری مشهد درخصوص افراد 
بی هویت در حاشــیه شهر افزود: یکی از 
اتفاقاتی که ذهن خیلی از مســئولین را 
درگیر کرده  بحث بی هویت هاســت که 
سالیان سال وجود داشته و در این مناطق 
زندگی می کننــد. برخــی از این افراد 
بی هویت و بدون شناسنامه به دلیل نگاه، 
نوع فرهنگ و منافعشــان دوست دارند 
به همین وضعیــت زندگی کنند. از نگاه 
مسئولین این یک موضوع جدی است و 
باید به این امر ورود شــود. در این راستا 
ظرفیت هایی فعال شــده است اما هنوز 
موفقیت جدی در این خصوص نداشته ایم.

وی گفــت: یک مشــکل بــزرگ در 
این مناطق حاشــیه ای اشتغال است. 
بیشــترین کارگران در ایــن مناطق 

هستند؛ لذا بیشترین آسیب در دوران 
کرونــا به این منطقه وارد شــد و یک 
موضــوع که در ایــن خصوص معضل 
ایجاد کرد افزایش توجه خیرین بود که 
باعث شد به شرایط کاری که ما تعریف 

می کنیم رغبت نداشته باشند.
68 محله هدف در 8 پهنه

رضازاده همدانی با اشاره به اینکه در 
فضای حاشیه شــهر ۶۸ محله هدف 
در ۸ پهنــه داریم که هــر محله در 
یک سری شــاخص ها کمبود دارند، 
اظهار کرد: اولین شاخصی که سازمان 
وادار  تکالیف  براســاس  را  نوســازی 
می کنــد در این مناطــق ورود یابد، 
مدل شهرسازی اســت که متأسفانه 
هیچ کدامش رعایت نشــده و وظیفه 
ماســت که ورود پیــدا کنیم. فضای 
ریزدانگی و معابر غیراستاندارد تعریف 
می شود، همچنین هنگامی که املاکی 
تعریــف می شــوند که فاقــد قوانین 
هســتند،  معمول  اســتانداردهای  و 

زمینه های ورود ما را فراهم می کنند.
آسیب پذیری بناها ازلحاظ استحکام

بازآفرینی فضاهای  مدیرعامل سازمان 
شهری شــهرداری مشــهد ادامه داد: 
این مناطق در مواقــع بحران از لحاظ 
اســتحکام بنا به شــدت آسیب پذیر 

هستند، در بناهای قدیمی این مناطق  
که عموماً کاهگلی و دارای ســقف های 
چوبی هســتند، همچنیــن  بناهای 
جدیدی کــه به دلیل عدم حاکمیت و 
رعایت قوانین تنها صرف داشتن سقف 
و دیوار شکل یافته، علاوه بر آن مراودات 
قولنامه ای املاک حاشیه شهر موجب 
عدم حاکمیت ضوابط شهرسازی در این 
مناطق شده که می تواند به ایجاد بحران 

در شرایط خاص بیانجامد. 
توپ توسعه ساخت و ساز نا ایمن در زمین 

شرکت های خدماتی
وی بــا اشــاره بــه این موضــوع که 
شرکت های خدماتی آب، برق و گاز را 
در این مناطق بدون توجه به استاندارد 
نبودن ســاخت و سازهای این مناطق 
ارائه می دهند، گفــت: اینکه چرا ارائه 
چنین خدماتی به ملکی که پروانه ندارد، 
صورت می گیرد، یکــی از چالش های 
مهم ما دراین منطقه است؛ از جمله در 
اسماعیل آباد و آن بخشی که در مسیر 
رود و کال اســت و با کمترین بارشی، 
خانه هایشان در بحران قرار می گیرد، اما 
همچنــان در این مناطق ارائه خدمات 
صورت می گیرد، بنابراین اولین تذکر را 
هم ارگان های خدماتی چون آب و برق 

و گاز گرفته اند.

» فراخوان مناقصه عمومی «

شناسه آگهی۱۵۴۴۳۱۶

اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان خراسان رضوي در نظر دارد مناقصات به شرح ذیل  را از طریق سامانه 
الکترونیکي دولت برگزار نماید. تاریخ انتشار در سامانه ۱۴۰۲/۰۵/۱۷ مي باشد. 

- مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا ساعت ۰۰: ۱۷ روز  چهارشنبه تاریخ ۱۴۰۲/۰۵/۲۵
- مهلت تحویل پاکات مناقصه : تا ساعت ۱۷ روز  شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۰۴ 

- تاریخ و ساعت بازگشایی پاکات مناقصه : ساعت ۰۰ : ۱۰ روز  یکشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۰۵
- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : مشهد- انتهاي خیابان فدائیان اسلام - کد پستي ۹۱۷۳۶۹۵۶۳۶
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هشدار این روزها برای ماندن در خانه را جدی می گیرید؟

سرطان پوست و کوری، ارمغان تابستان داغ
هرچند که پرتوهای خورشیدی، ویتامین 
D موردنیاز بــدن را تأمین می کنند و 
باعث تقویت اســتخوان ها می شوند، اما 
با این حال، باید بدانید که اشــعه ماوراء 
بنفش خورشید )UV( خیلی هم مفید 
نیست. قرار گرفتن بیش از حد در معرض 
اشــعه ماوراء بنفش با طیف وسیعی از 
بیماری ها از جمله سرطان پوست مرتبط 

است.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقــل از خبرانلاین، فعالیــت در فضای 
باز، بخصوص در فصل تابستان، نیازمند 
یک سری اقدامات احتیاطی برای حفظ 
ایمنی و محافظت از پوست در برابر نور 
خورشید اســت؛ چرا که قرار گرفتن در 
معرض اشعه ماوراء بنفش خورشید )یو 
وی( به پوست آسیب می رساند و خطر 
ابتلا به سرطان پوست، چین و چروک و 
لکه های پیری را افزایش می دهد. به گفته 
انجمن سرطان آمریکا، سرطان پوست، 
که عمدتاً در نواحی پوست سر، صورت، 
لب ها، گوش ها، گردن، ســینه، بازوها، 
دست ها و پاها ایجاد می شود، شایع ترین 
نوع سرطان است. اشــعه ماوراء بنفش 
که به عنوان اشــعه یــو وی )UV( نیز 
شناخته می شود، یکی از علل اصلی ابتلا 
به سرطان پوست است و از طرق مختلف 
بر سلامت پوست تأثیر می گذارد و باعث 

بروز طیف وسیعی از بیماری ها می شود.
نور خورشید انواع مختلفی از اشعه ها را 
در خود دارد که می توانند عواقب مختلفی 
برای پوست داشــته باشند. آسیب های 
ناشی از این تشعشعات بیشتر به صورت 
آفتاب سوختگی، لک، تاول و خارش روی 

پوست ظاهر می شوند.
UV اوع اشعه

سه نوع اشعه UV عبارتند از: 
اشــعه  UVA: فرآیند پیری سلول های 
پوست را تسریع می کند و به نظر می رسد 
در ایجاد برخی از ســرطان های پوست 

نقش دارد.
اشعه UVB: به DNA آسیب می رساند 
و باعث آفتاب ســوختگی و سرطان های 
پوستی می شود. در واقع، برخی از انواع 
پرتوهای فرابنفش این پتانسیل را دارند 
 DNA که به اعماق پوست نفوذ کنند و
را تغییر دهند. بنابراین، عدم محافظت در 
برابر نور خورشید به تدریج می تواند منجر 
به عواقب جبران ناپذیری مانند تغییر رنگ 

پوست یا حتی سرطان پوست شود.
اشــعه UVC: شــدیدترین گونــه از 
تشعشعات ماوراءبنفش است، اما به زمین 

نمی رســد؛ بنابراین عامل خطری برای 
انسان به شمار نمی آید.

پرتوهــای UVA و UVB می توانند 
منجر به پیری زودرس پوست، لکه های 
ناشــی از آفتاب )لکه های پیری(، چین 
و چــروک عمیــق، ســوختگی و انواع 
سرطان های پوست از جمله: کارسینوم 
سلول بازال، کارسینوم سلول سنگفرشی 

و ملانوم شوند.
قرار گرفتن در معرض اشعه یو وی چه خطراتی 

دارد؟
سوختگی پوست: تابش نور خورشید و 
تماس مســتقیم اشعه یو وی با پوست، 
منجر به ســوختگی آن ناحیه می شود. 
پوشاندن پوست برای جلوگیری از تماس 
دوباره با نور و استفاده از ضد آفتاب این 

مشکل را رفع خواهد کرد.
سرطان: تماس مستقیم و طولانی با اشعه 
یــو وی، در درازمــدت منجر به ابتلا به 

سرطان پوست می شود.
آسیب چشمی: تابش مستقیم اشعه یو 
وی خورشید، به چشم آسیب می رساند 
و سبب ســوختن لایه های مختلف آن 

می شود.
اشعه یو وی علاوه بر پوست، چشم ها را نیز 

می سوزاند
اشــعه ماوراء بنفش )یــو وی( می تواند 
چشــم ها را بســوزاند. آفتاب سوختگی 
چشــمی با احساس درد یا تاری در دید 
همراه است. تابش بیش از حد و مستقیم 
اشعه یو وی می تواند به شبکیه، عدسی 
و قرنیه آسیب برساند. تابش مستقیم و 
طولانی نور خورشید به عدسی، منجر به 
کدر شدن عدسی یا آب مروارید می شود.

قرار گرفتــن در معرض اشــعه ماوراء 
بنفش هم چنین می توانــد خطر ابتلا 
به ملانوم چشــمی را افزایــش دهد. 
ملانوم چشــمی نوعی سرطان چشم 
و ســلول های تولیدکننده ی پیگمنت 
)رنگ دانه پوستی( است. این رنگ دانه ها 
باعث ایجاد رنگ پوست، مو و چشم ها در 
انسان می شوند. ملانوم چشمی درست 
همانند ملانوم پوستی در داخل، اطراف 
چشم یا بخش ملتحمه ی چشم ایجاد 
می شــود. ملانوم های چشمی معمولاً 
لایه وسط از سه لایه چشمی را درگیر 

می کنند.
آفتاب سوختگی قرنیه نیز »برف کوری« 
نامیده می شود. برف کوری یکی دیگر از 
عوارض قرار گرفتن بیش  از حد در معرض 
نور فرابنفش اســت که از برف بازتابیده 
می شود. در این بیماری، آفتاب سوختگی 
قرنیه باعث تشــکیل تاول های کوچک 
بر روی ســطح قرنیه می شود که بسیار 
دردناک اســت و منجر به از دست دادن 
قدرت بینایی به طور موقت نیز می گردد.

برای کاهش خطر، از یک عینک آفتابی 
با قابلیت محافظت چشم ها در برابر هر 
دو نوع اشعه UV؛ یعنی اشعه UVA و 

UVB استفاده کنید.

مزایای اشعه یو وی
پرتو یــو وی در کنار خطرات و عوارضی 
که دارد، دارای برخی مزایا نیز هست که 

مهم ترین آنها عبارتند از:
تأمیــن ویتامین D: نور خورشــید به 
تولید ویتامین دی در بدن انسان کمک 
فراوانی می کند. این ویتامین در تقویت 
اســتخوان ها، ارتقای سیســتم ایمنی، 

پیشــگیری از ســرطان و جلوگیری از 
افسردگی نقش دارد.

درمان بیماری و مشکلات پوستی: برای 
درمان و اصلاح برخی مشکلات پوستی 
مانند پسوریازیس می توان از اشعه یو وی 

استفاده کرد.
کرم ضد آفتاب چگونه از پوست در برابر اشعه یو 

وی محافظت می کند؟
شــاید در نظرتان کرم های  ضد آفتاب 
عملکردی مشــابه آبرســان ها و دیگر 
مرطوب کننده های پوست داشته باشند، 
اما باید بدانید نحوه عملکرد این کرم ها 
چیزی فراتر از رطوبت رســانی پوســت 
اســت. مواد اصلی موجود در ضد آفتاب 
مانع از ورود اشــعه ماوراء بنفش و تأثیر 
آن بر پوســت می شــود. این مسئله به 
نوبه خود می تواند به کاهش خطر ابتلا 
به آفتاب سوختگی، تغییر رنگ، چین و 

چروک و سرطان کمک کند.
مواد فعال در این کرم ها، یا اشــعه ماوراء 
بنفش را جذب می کنند یا آن را منعکس 
می کنند. استفاده روزانه از کرم ضد آفتاب 
 SPF با فاکتور محافظت در برابر آفتاب یا
۱۵ یا بالاتر می تواند خطر ابتلا به سرطان 
»سلول سنگفرشــی« را تا ۴۰ درصد و 
خطر ابتلا به »ملانــوم« را تا ۵۰ درصد 

کاهش دهد.
سرطان سلول  سنگفرشی، از بیرونی ترین 
لایه پوست )لایه سلول های سنگفرشی( 
شروع می شود و یکی از شایع ترین انواع 
سرطان پوست است. این سرطان قابل 
درمان است، اما اگر درمان نشود، می تواند 
به بافت های دیگر بدن ســرایت کرده و 

عوارض شدیدی ایجاد کند

محمولهداروییبیمارانSMAواردکشورشد
مدیرعامل ســازمان تدارکات پزشــکی 
جمعیت هــلال احمــر از ورود محموله 

دارویی بیماران SMA به کشور خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر، 
علیرضا عسکری درخصوص جزئیات این 

خبر گفت: جمعیت هلال احمر جمهوری 
اســلامی ایران، محموله داروی اسپینرازا 
)Spinraza( کــه بــرای درمان بیماران 
SMA استفاده می شود را به کشور وارد 

کــرد و این دارو به زودی و با برنامه ریزی و 
نظارت وزارت بهداشت در دسترس بیماران 

قرار می گیرد. مدیرعامل سازمان تدارکات 
پزشکی جمعیت هلال احمرافزود: جمعیت 
هلال احمر امیدوار است از این طریق بتواند 
رنج بیماران را کاهش دهد و گامی عملی 
در جهت افزایش کیفیت زندگی این افراد و 

خانواده های آن ها بردارد.

عضوکمیسیوناجتماعیمجلسمطرحکرد
توضیحاتی درباره فصل زنان و خانواده 

برنامه هفتم توسعه در مجلس
عضو کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم توسعه بر لزوم 
رفع موانع رشد و شکوفایی 
زنان در لایحه برنامه تاکید 
کرد و گفت در همین راستا 
برای تغییر در  پیشنهاداتی 
لایحه برنامه داده شده که از 

جمله آنها تغییر ساختار مشاوران امور بانوان دستگاه هاست.
به گزارش روزنامه »صیح امروز« و به نقل از ایســنا، فاطمه قاسم 
پور در توضیح تغییرات صورت گرفته در فصل زنان و خانواده برنامه 
هفتم توسعه در مجلس گفت: کمیسیون اجتماعی موضوعات مهم 
و مرتبــط با لایحه برنامه هفتم توســعه در حوزه زنان را پیش از 
تقدیــم لایحه دولت به مجلس آغاز کرد و بعد از ارســال لایحه 
نیز دقیق تر به بررســی آن پرداخت و مــواردی را اصلاح کرد و 

پیشنهادات الحاقی نیز داشت.
وی با اشاره به تاکید سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه بر دو 
موضوع تحکیم نهاد خانواده و رفع موانع رشــد و شکوفایی زنان 
گفــت: با همین رویکرد محورهای اصلی برنامه در دو بخش زنان 
و خانواده شفاف و احکام مختلف حول این محورها طراحی شد. 
ضمــن آن که چند موضوع مهم و ضروری را هم در برنامه مدنظر 

قرار گرفت.
قاسم پور با اشاره به رویکرد مجلس در فرآیند اصلاح بخش زنان 
و خانــواده لایحه دولت گفت: با توجه به این که در حوزه زنان در 
سیاست گذاری هنوز نتوانسته ایم به اجماع حداکثری دست یابیم، 
سعی شد با اســتفاده از ظرفیت حداکثری کارشناسی و تعریف 
فرآیندهایی، تا حد امکان مشــارکت کارشناســان را داشته و در 

تعامل با ایشان بتوانیم این مسیر را طی کنیم.
این عضو کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توســعه با بیان اینکه 
اصلاحاتی در لایحه متناسب با بند ۱۵ سیاست های کلی برنامه 
هفتم صورت گرفت، افزود: زنان ما از ابتدای انقلاب اسلامی تاکنون 
توانسته اند ظرفیت ها و استعدادهای خود را در زمینه های مختلف 
به خصوص زمینه های پژوهشی، علمی، ورزشی و عرصه های دیگر 
تقویت کنند منتها به اندازه ای که زنان توانمند و تقویت شده اند 
کمتر از این توانمندی ها در اداره کشــور اســتفاده شده است لذا 
نیازمند رفع موانع و تسهیل شرایط برای زنان هستیم در همین 
راستا در اصلاح برنامه هفتم توسعه مواردی در بخش هایی نظیر 
دانش بنیان، حمایت از تعاونی ها و کسب و کارهای زنان، خانه های 
خلاق و نوآوری، زیرساخت های شتاب دهی نوآوری در نظر گرفته 

شد.
وی با اشاره به بخش خانواده در برنامه هفتم توسعه گفت: با توجه 
به اینکه در سیاســت های کلی برنامه هفتــم بر تحکیم خانواده 
تاکید شده، با مشــورت با جمع کارشناسی اصلاحاتی در بخش 
خانواده اعمال شد. در لایحه دولت موضوع زنان سرپرست خانوار 
به درســتی مورد توجه قرار گرفته بود که البته این ماده نیازمند 
بازنویسی و بازطراحی بود که این اقدام صورت گرفت. ضمن آن که 
موضوعاتی نظیر زنان روســتایی و هویت دختران نوجوان نیز به 

احکام کمیته اضافه شده است.
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی ادامه داد:  از 
سال گذشته در کمیسیون اجتماعی در هر کدام از این موارد در 
تعامل با کنشگران آن عرصه، دستگاه های مربوطه و کارشناسان 
طی فرآینــدی متمرکز نقاط چالش را و رویکرد مطلوب مداخله 
را مشــخص کردیم و حکم آن تعریف شــد. احکام نهایی در این 
موضوعات مجدد با کارشناسان و کنشگران هر بخش مورد بازبینی 

قرار گرفت.
وی با اشــاره به ساختار حکمرانی حوزه زنان و خانواده در برنامه 
هفتم گفت: یکی دیگر از پیشنهادات در برنامه ایجاد تغییراتی در 
ســاختار مشاورین امور بانوان دستگاه ها و همچنین معاونت امور 
زنان و خانواده اســت. باید ساختار اجرایی مرتبط با حوزه زنان و 
خانواده تغییراتی داشــته تا بتواند ماموریت های خود را به خوبی 

انجام دهد.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی افزود: پس از 
نهایی شدن پیشنهادات اصلاحی و الحاقی کمیته، این پیشنهادات 
مجدد با جمع حدودا ۱۰۰ نفره ای از کارشناســان حوزه زنان و 
خانواده و همچنین مراکز پژوهشی و دانشگاهی مرتبط به شور 
گذاشته شده اســت؛ نکات جمع آوری شــده در کمیته زنان و 
خانواده کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه مورد بررسی نهایی 
قــرار خواهد گرفت و در پیشــنهادات اصلاحی و الحاقی لحاظ 

خواهد شد.

دیدگاه

تعویض گذرنامه اربعین بدون نیاز به مراجعه حضوری
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: 
براســاس توافق با پلیس برای تعویض 
گذرنامه اربعین نیاز به مراجعه حضوری 

نیست.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از ایســنا، پیاده روی اربعین یکی از 
آیین های مهم شــیعیان است که هر 
ساله در ایام منتهی به اربعین حسینی 
برگزار می شود، به نحوی که این رویداد 
در ســال های اخیر به عنوان بزرگترین 
گردهمایی سالیانه مذهبی در جهان ثبت 
شده است و در سال جاری قرار است با 
پیگیری و تاکید وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، خدمات و سرویس های بهتر و 
متنوع تری نسبت به سال گذشته به زوار 

اربعین ارائه شود.
در همین رابطه به تازگی عیســی زارع 
پور اظهار کرد: بخــش قابل توجهی از 
خدماتی که مــردم به آن احتیاج دارند 
توسط پلیس ارائه می شود و خوشبختانه 
بسیاری از این خدمات برخط شده است.

وی افزود: یک مانعی وجود داشــت این 
بود که باید مردم عزیزمان غیر از مراجعه 
از طریــق پنجره ملی خدمــات دولت 
هوشــمند برای انجام بعضی کارها باید 
مراجعه حضوری هم به دفاتر پلیس +۱۰ 
هم انجام می دادند که فرمانداری محترم 
فراجا گفتند ایــن را حذف می کنیم و 
همان احراز هویتی که از طریق پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند انجام می 

شود را قبول کنیم که خدمات را بتوانیم 
راحت تر به مردم ارائه کنیم.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در یک 
گفت و گوی خبری بیــان کرد:  با این 
اقدام دیگر نیازی به تعویض گذرنامه به 
صورت حضوری به دفاتر پلیس +۱۰ یا 
جای دیگر  وجود ندارد و همانجا برخط 
کارهایتان را انجام می دهید و ان شاالله 
گذرنامه توســط پســت به منازل ارائه 

می شود.
گفتنی اســت روز گذشــته هم جلسه 
هماهنگی رویداد همراه با اربعین؛ همگام 
با فنــاوری با حضور وزیــر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات برگزار شد و وی با اشاره 
به ســرویس های جدید و متنوعی که 
برای ایام اربعین حسینی ارائه می شود،  
اعلام کرد به برکت این ایام، می توان این 
سرویس ها در طول سال نیز پایدار و در 

خدمت به مردم باشند.
زارع پور همچنین با اشاره به اهمیت و 
ارزش خدمت در ایام اربعین حســینی 
تأکید کرد خدمت فناورانه می تواند جلوه 
و اثربخشی بیشتری در این ایام داشته 

باشد و کار ویژه تری است.
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درگاه پرداخت امن

است؟ شده  منفصل  خدمت  از  کشور  آموزش  سنجش  سازمان  رئیس  آیا 
انتشار خبر صدور حکم یکساله انفصال 
از خدمت برای رئیس سازمان سنجش 
آموزش کشور از سوی دیوان عدالت 
اداری، صبح امروز در برخی رسانه ها 
و شــبکه های مجازی منتشــر شد؛ 
موضوعی که تاکنون از سوی نهادهای 
ذیربط تایید یا تکذیب نشده است و 
این مســاله وضعیت ریاست سازمان 
سنجش را در هاله ای از ابهام قرار داده 

است.
انتشار خبر انفصال از خدمت یکساله 
دکتر پورعباس رئیس سازمان سنجش 
آموزش کشور در حالی صبح امروز در 
برخی رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
دست به دست می شود که داوطلبان 
ورود به دانشگاه ها و موسسات آموزش 
عالی و خانواده هایشــان برای اعلام 
نتایج اولیه مرحله دوم کنکور ۱۴۰۲ 

لحظه شماری می کنند.
ماجرایی که به انتشــار خبر انفصال 
از خدمت رئیس ســازمان سنجش 
آموزش کشــور منجر شد، از این قرار 
اســت که موضوع راه یابی رتبه های 
مشکوک یا شــبهه دار کنکور ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ بــه دانشــگاه، به خصوص 
در رشــته های پرطرفــدار تجربی و 
پزشکی پس از گذشت ماه ها، مجددا 
و طی روزهای اخیر به یکی از مباحث 
چالشــی پســاکنکور تبدیل شــده 
است؛ موضوعی که علی رغم تکذیب 
مسئولان ســازمان سنجش آموزش 
کشور و مسئولان قانون گذار، مدتی 
است در شبکه های اجتماعی دست 

به دست می شود.
طی یک ماه اخیر فیلمی از سوی یکی 
از خبرگزاری ها پخش شــد و در آن 
ادعای تقلب در کنکور سال گذشته را 
مطرح و اعلام کرد که در کنکور سال 
گذشته تقلب حدود ۱۰۰۰ نفر محرز 
شده و این افراد هم اکنون اغلب در سه 

داروسازی  )پزشکی،  پرطرفدار  رشته 
و دندانپزشــکی( در دانشگاه مشغول 
تحصیل هســتند. در ادامه این ادعا 
آمده است که محرز شدن تقلب وقتی 
صورت گرفت که مشــخص شد این 
داوطلبان کنکور به عنوان دانشجو در 
دانشگاه ها حضور دارند. این موضوع 
در شــبکه های مجازی و رسانه ها نیز 

بازتاب داشت .
پس از مطرح شــدن این موضوع در 
سطح جامعه و فضای جازی، سازمان 
سنجش آموزش کشور جوابیه ای در 
قالب اطلاعیه بــه خبرگزاری مذکور 
ارســال و موضوع تقلــب در کنکور 

۱۴۰۱ را تکذیب کرد.
سازمان سنجش آموزش کشور در این 
اطلاعیه،در خصوص پرونده داوطلبان 
دارای شبهه کنکور ۱۴۰۱ و سال های 
قبــل اعلام کــرد: »در آزمون ۱۴۰۱ 
بیــش از ۸۵۰ نفر از داوطلبان که در 
حین برگــزاری آزمون سراســری از 
تجهیزات الکترونیکی استفاده کردند، 
شناسایی و در مهلت قانونی در هیات-

 های بدوی و تجدیدنظر به پرونده های 
آنان رسیدگی و علاوه بر محرومیت از 
آزمون برخــورد قانونی لازم با آنها به 

عمل آمد.
با توجه به تکلیف قانونی در ماده ۱۱ 
قانون رســیدگی به جرایم و تخلفات 
آزمون  های سراسری مبنی بر بررسی-

 های فنی و علمی و مغایرت ســوابق 
تحصیلی با نتایج آزمون و نیز شباهت 
غیرمتعارف پاسخنامه  های داوطلبان، 
بالــغ بــر ۱۰۴۵ نفــر از داوطلبان، 
مشمول شبهه در نتایج آزمون شدند 
و با تصمیم هیات بدوی رســیدگی 
به تخلفات آزمون های سراســری در 
زمان قبل از اعلام نتایج نهایی آزمون 
سراسری سال ۱۴۰۱ و حتی برخی از 
آنان قبل از انتخاب رشته تفهیم اتهام 

شده و برای شرکت در آزمون مجدد 
در دو یا سه درس که شبهه داشتند 

دعوت به عمل آمد.«
براساس اطلاعیه ســازمان سنجش 
آموزش کشــور، »در طی ســه نوبت 
آزمــون مجدد در ۲۰ مهــر، ۴ آذر و 
۱۶ دی مــاه ۱۴۰۱ تنها ۱۳۵ نفر از 
داوطلبان مذکــور حداقل حد نصاب 
علمی را در آزمون  های مجدد مذکور 
کسب و برای شــروع به تحصیل به 
دانشــگاه معرفی شدند و مابقی افراد 
مردود علمی شــناخته شدند و لذا به 
طور کلی هیچ دانشجویی در آزمون 
سراســری ۱۴۰۱ مشمول شبهه در 
آزمون معرفی نشــده است.به همین 
جهــت ورود داوطلبان متقلب آزمون 
سراسری ســال ۱۴۰۱ به دانشگاه ها 
صحت ندارد. هیچ دانشــجوی دارای 
شبهه در دانشگاه ها در حال تحصیل 

نیست.
همچنین در ۱۲ آذر ماه سال ۱۴۰۰ 
تعدادی از داوطلبان آزمون سراسری 
۱۴۰۰ و سال  های ۱۳۹۹ و ۱۳۹۸ که 

با استناد به ماده ۱۱ قانون رسیدگی 
به جرایــم و تخلفات آزمــون های 
سراسری با توجه به بررسی های فنی 
و آماری توسط هیات بدوی رسیدگی 
به تخلفات آزمون های سراســری در 
آزمون  سراســری آنان شــبهه ایجاد 
شده بود برای شرکت در آزمون مجدد 
در دو تا ســه درس دعوت شدند که 
این دانشجویان عمدتا در رشته  های 
پزشکی، دندانپزشــکی و داروسازی 
در دانشــگاه های مختلــف تحصیل 
می  کردند اما موفق به کسب حداقل 
نصاب علمی نشــدند و لذا به هیات 
تجدید نظر رســیدگی بــه تخلفات 
کردند  اعتراض  سراسری  آزمون های 
که فقط تعــداد کمی در آزمون های 
مجدد بعدی در اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ 
حداقل حدنصاب را کســب کردند و 
لذا در نیمه اول ســال ۱۴۰۱ از ادامه 
تحصیل مابقی دانشجویان جلوگیری 

شد.
 پــس از آن داوطلبــان مذکــور با 
اعضــای  از  مکــرر  پیگیری  هــای 

کمیســیون اصل ۹۰  قانون اساسی 
مجلس  شــورای اســلامی بــه این 
موضوع تمسک جســتند که قانون 
مذکور مربوط به داوطلبان اســت و 
شامل دانشــجویان نمی شود، به هر 
حال در شــهریور ماه ۱۴۰۱ مجلس 
شــورای اســلامی، طرح استفساریه 
تعدادی از نمایندگان محترم مجلس 
شورای اسلامی درباره تفسیر عنوان 
»داوطلب« و »دانشجو« در ماده ۱۱ 
قانون رسیدگی به تخلفات آزمون های 
سراســری را تصویب کــرد که در ۲ 

مهرماه ۱۴۰۱ برای اجرا ابلاغ شد.«
براساس این اطلاعیه سازمان سنجش 
آموزش کشــور، »این گروه داوطلبان 
با توجه به قانون استفساریه ماده ۱۱ 
قانون رسیدگی به تخلفات آزمون  های 
سراســری با راهنمایی وکلای خود با 
طرح شکایت در دیوان محترم عدالت 
اداری خواهان بازگشــت به تحصیل 
شدند اما هیات تجدید نظر رسیدگی 
به تخلفات آزمون سراســری مستقر 
در سازمان ســنجش آموزش کشور 

با توجه اینکه رای تجدید نظر هیات 
قبــل از ابلاغ قانون استفســاریه )۲ 
مهرماه ۱۴۰۱( صادر شــده بود و با 
اتکا بر نظریه تفسیری شورای نگهبان 
درباره عدم تســری قوانین تفسیری 
نســبت به پرونده  های مختومه شده 
گذشته، بر رای قبلی خود باقی مانده 
و اجازه به ادامه تحصیل آنان نداد، اما 
کماکان داوطلبان مذکور با تمسک به 
اینکه دانشــجو بوده اند و هم اکنون 
داوطلب نیستند اصرار بر بازگشت به 
تحصیل دارند که در این زمینه علاوه 
بــر پیگیری های متقابــل قضایی در 
دیوان محترم عدالت اداری، مذاکراتی 
بین کمیسیون اصل نود قانون اساسی 
مجلس شــورای اســلامی و وزارت 
محتــرم علوم، تحقیقــات و فناوری 
درباره چگونگی اجرای استفســاریه 
ماده ۱۱ قانون رســیدگی به تخلفات 
و جرائم آزمون های سراســری مطرح 
شــده است اما تغییری در رای نهایی 
و ابطال قبولی دانشجویان ایجاد نشده 

است.«
علی رغم توضیح ســازمان سنجش 
آموزش کشور در خصوص پرونده های 
شبهه دار کنکوری ها، امروز اعلام شد 
رییس این ســازمان در پی شکایت 
داوطلبان این پرونده از دیوان عدالت 
اداری حکم انفصال از خدمت گرفته 
است. البته پیگیری های خبرگزاری 
ایسنا از مسئولان سازمان سنجش و 
وزارت علوم در خصوص اعلام صحت 
و سقم این موضوع، تاکنون بی نتیجه 
مانده و دیوان عدالت ادارای نیز خبری 
در این زمینه منتشر نکرده است، به 
نظر می رسد با توجه به اینکه خانواده ها 
و داوطلبان منتظر شنیدن خبر اعلام 
نتایج کنکور هســتند، روشنگری در 
خصوص این نوع اخبار بسیار ضروری 

و حیاتی باشد.

511/3آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دســتور مواد ۱ و۳ قانون تعیین تکلیــف وضعیت اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای 
شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۸۰۰۰۸۲۸ مورخ ۱۴۰۲/۲/۲۸ هیات  تعیین 
تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی  طرقبه 
شــاندیز  تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای ســیدعلیرضا 
تفتی  به شناسنامه شماره ۵۳۷۵۴ کد ملی ۰۹۳۱۴۱۳۸۸۵ صادره 
مشــهد فرزند ابوالفضل  مورد تقاضــا و انتقال از محل مالکیت  مع 
الواسطه از سیدحســن رضوی شاندیز  نسبت به مالکیت ششدانگ 
یک باب منزل مســکونی به مساحت ۹۵۰ مترمربع  در قسمتی  از 
پلاک  شــماره ۳۹۲۰ فرعــی از ۲۱۳۱ فرعــی از ۹۳  اصلی واقع 
در خراســان رضوی بخش ۶ مشهد حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز 
محــرز گردیده اســت، لذا به موجب ماده ۳ قانــون  تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ 
آئیــن نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق 
این روزنامه  محلی و کثیرالانتشــار در شهرها منتشر و در روستاها 
رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره 
ثبت محل تحویل دهد کــه در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائــه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت 
می نماید و صدور ســند مالکیت مانــع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نیست . تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۵/۴. تاریخ انتشار نوبت دوم: 
۱۴۰۲/۵/۱۹ م.الف۳۴۲

حسنابوترابی-مدیرواحدثبتیحوزهثبتملکطرقبهشاندیز

511/1آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دســتور مــواد ۱ و۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیــت  اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره 
۰۹۵۹...۱۴۰۲ مورخــه ۱۴۰۲/۳/۲۲ هیات  موضــوع ماده یک قانون 
مذکور تصرفــات آقای محمدهادی صادقیان در ششــدانگ یک قطعه 
زمین مشجر  مشتمل برساختمان به مساحت ۱۵۰۰ مترمربع قسمتی 
از پلاک شــماره ۷۳ فرعی ۳۸  اصلی واقــع در اراضی کلاته چهار برج  
بخش  ده مشــهد از محل مالکیت  فاطمه  م نژاد محمد ســرابی تائید 
گردیده اســت .لذا به موجب ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه 
ایــن آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی  و  
کثیرالانتشــار در شهرها منتشر و در روســتاها رای هیات الصاق تا در 
صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و گواهی تقدیم 
و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواســت بــه دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویــل دهد که در این صورت 
اقدامــات ثبت موکــول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی 
که اعتــراض در مهلت قانونی واصل نگردد یــا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیســت. تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴۰۲/۵/۱۹. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۶/۴ م.الف۳۱۱۴
بشیرپاشایی-رئیسادارهثبتاسنادواملاکمنطقهدومشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکمشهدناحیهچهار
هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیو

ساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رسمی . برابر رای 
شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۲۶۷۰۰۰۹۴۷ مــورخ ۱۴۰۲/۴/۲۸ هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه چهار 
تصرفــات مالکانه بلامعارض متقاضی آقــای مجتبی اتوت  فرزند احمد 
در ششــدانگ یک قطعه محوطه محصور مزروعی مشتمل بر اشجار  به 
مســاحت ۲۰۰۸ مترمربع قسمتی از پلاک  شماره ۱۸۵ فرعی از  ۱۷۲  
اصلی واقع در اراضی تخته کاظم آباد خراســان رضوی بخش ۱۰ حوزه 
ثبت ملک مشــهد ناحیه چهار از محل مالکیت محمددرویش احمدآباد 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای 
مــدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 
خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۵/۴. تاریخ انتشار نوبت دوم: 

۱۴۰۲/۵/۱۹ م.الف۲۰۹
حمیدرضاافشار-رئیسثبتاسنادواملاکمنطقهچهار


